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 تامین مواد اولیه 
خط قرمز صنعت فولاد

مدیرعامل ش��رکت چندوجهی فولاد لجس��تیک گفت: 
براس��اس سند چش��م انداز ۲۰ س��اله و تا افق ۱۴۰۴ باید 
س��هم حمل ونقل ریلی برون ش��هری از مجموع جابه جایی 
کالا از ۱۰ درصد فعلی به ۳۰ درصد برس��د. مطابق با آمار 
رس��می وزارت راه و شهرس��ازی، س��الانه در کشور حدود 
۵۰۰ میلی��ون تن بار جابه جا می ش��ود که ای��ن مقدار در 

حالت غیررسمی )بدون بارنامه( تا ۵۵۰ میلیون تن... 4

 خطرات زیست محیطی
»معدن دالی«

راوه روس��تایی از تواب��ع بخ��ش مرک��زی شهرس��تان 
دلیجان در اس��تان مرکزی است که در دهستان دودهک 
ق��رار دارد ک��ه براس��اس آمار موج��ود، تع��داد جمعیت 
این روس��تا در س��ال ۱۳۹۹ بالغ بر ۲ هزار نفر اس��ت که 
حدود یک س��وم جمعیت روستای شهرس��تان دلیجان را 
 در خود جای داده و از بزرگ ترین روس��تاهای شهرس��تان 

6دلیجان است..

3

2

نقشه راه ساماندهی معادن

شکوفایی ظرفیت های 
نهفته زمین گردشگری

برنامه ه��ای توس��عه ای کش��ور، برنامه هایی 
پنج س��اله در جهت توس��عه  اقتصادی، فناوری، 
صنعتی و... اس��ت. آغاز برنامه های توس��عه ای 
ب��ه س��ال ۱۳۶۸ بازمی گردد و در س��ال آینده 
همزمان با پایان قرن، ششمین برنامه توسعه ای 
کش��ور نیز به اتمام خواهد رس��ید. از مهم ترین 
دس��تاوردهای برنامه ه��ای توس��عه ای کش��ور 
در ۳ ده��ه اخیر می توان به رش��د و توس��عه و 
آبادانی تمامی بخش های اقتصاد اش��اره کرد. از 
آنجای��ی که بخش مع��ادن و صنایع معدنی نیز 
از قطب های مهم اقتصاد مهم کش��ور به ش��مار 
می روند، جایگاه مس��ائل مرتبط با این حوزه در 
برنامه های توس��عه ای کشور شایان توجه است. 

همچنین با پیشرفت بخش معدن...

مس��تند »ب��اداب س��ورت پل��کان زمی��ن« 
دومین قس��مت از مجموعه »رخس��اره زمین« 
رونمای��ی ش��د تا تروی��ج گنجینه ه��ای پنهان 
زمین گردش��گری س��رعت بگیرد. این مستند، 
پس از نمایش قس��مت نخس��ت این مجموعه 
ب��ا محوری��ت جزیره هرم��ز در قالب سلس��له  
مستندهای »رخساره زمین« به معرفی چشمه 
باداب س��ورت یکی از جاذبه های منحصربه فرد 
زمین گردش��گری ایران می پردازد. مستندهای 
این ح��وزه، با حمایت طرح توس��عه نوآوری ها 
و فناوری ه��ای حوزه زمین شناس��ی، معدن و 
صنایع معدنی معاونت علمی و فناوری ریاست 

جمهوری با هدف فرهنگ سازی...

 رفع ضعف های
رشد بهره وری توزیع رانت یا آبادسازی

قیرپاشی بیشتر شد

محمد حیدرزاده
7 فعال صنعت سرب و روی

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

به��ره وری در حوزه ه��ای گوناگون��ی تبیین 
می ش��ود و تلاش ب��رای ارتق��ای آن در صنایع 
مختلف اهمیت دارد اما بهره وری در حوزه تولید 
که از آن با عنوان راندمان یاد می شود، از جایگاه 
ویژه ای برخوردار اس��ت. افزایش راندمان تولید 
ب��ه منزله بهب��ود فرآیند تولید اس��ت. میانگین 
بهره وری تولید در واحدهای شمش روی کشور 
حدود ۹۰ تا ۹۲ درصد برآورد می شود. این رقم 
در مقایس��ه ب��ا میانگین به��ره وری این صنعت 
در کش��ورهای توس��عه یافته به مراتب پایین تر 
اس��ت که حکایت از باقی ماندن مقداری فلز در 

باطله ها یا پسماندها دارد.
این به��ره وری در دوره هایی ک��ه نرخ فلزات 
می یاب��د،  کاه��ش  بین الملل��ی  بازاره��ای  در 
اهمی��ت ویژه ای دارد. در چنین ش��رایطی، تنها 
راه کس��ب موفقیت در عملک��رد یک مجموعه، 
افزایش بهره وری اس��ت. بهره وری در حوزه های 
گوناگ��ون دیگ��ری نیز مورد توجه ق��رار دارد و 
 رش��د آن زمین��ه س��ودآوری ی��ک مجموعه را

 فراهم می کند.
به��ره وری در ح��وزه نیروی انس��انی از دیگر 
ش��اخصه های مورد توجه است. حضور یک فرد 
در محی��ط کار با هزینه های متفاوت آش��کار و 

نهان همراه است.
 ادامه در صفحه 2
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ادامه از صفحه اول
 حال باید دید نیروی انسانی در قبال این هزینه ها 
چه میزان اثربخشی برای یک سازمان یا واحد تولیدی 

دارد.
 ب��دون تردی��د بهره وری منابع انس��انی در صنایع 
ما پایین تر از س��ایر کشورهاس��ت. دلیل عمده پایین 
بودن بهره وری نیروی انس��انی در ایران را می توان به 
فعالی��ت واحدهای تولی��دی با ظرفیت پایین مرتبط 
دانست. ظرفیت تولید واحدهای روی در جهان سالانه 
۱۰۰ هزار تن برآورد می ش��ود. با این وجود، ظرفیت 
واحدهای تولیدی در کشور ما بسیار پایین تر است و 
بس��یاری از تولیدکنندگان روی با ظرفیت ۱۰ تا ۱۵ 
ه��زار تن فعالیت می کنن��د. مکانیزه نبودن تولید در 
صنای��ع م��ا نیز زمینه افت هرچه بیش��تر بهره وری در 
صنایع ما را فراهم می کند. در چنین شرایطی، نیروی 
انسانی قابل توجهی صرف تولید یک تن شمش روی 
می ش��ود. مدیریت و نحوه س��ازماندهی منابع انسانی 
نیز در بهره وری این شاخصه تاثیرگذار است.در ادامه 
باید خاطرنشان کرد که بهره وری در حوزه های دیگری 
مانند س��رمایه، بهره جس��تن از فضا و س��اختمان و 
حت��ی طراح��ی واحدهای تولی��دی و احداث آنها نیز 
موضوعیت دارد. با توجه به اهمیت مباحث یادش��ده، 
همچنان این موضوع از جایگاه مناس��بی در کش��ور ما 
برخوردار نیست. این ضعف را می توان ناشی از موارد 
گوناگون��ی دانس��ت. از جمله آنک��ه اقتصاد ما تاکنون 
به ش��دت وابس��ته ب��ه نفت بوده و ت��اش برای بهبود 
به��ره وری آنقدره��ا مورد توجه قرار نگرفته یا آموزش 
کافی در این باره ارائه نشده است. اما باید خاطرنشان 
کرد که رشد بهره وری می تواند زمینه سودآوری یک 
سازمان را فراهم کند. بدین  ترتیب تاش برای ارتقای 
بهره وری ضروری به نظر می رسد.  تا جایی که بسیاری 
از کش��ورهای توس��عه یافته با ارتقای ش��اخص های 
بهره وری، توانس��ته اند درآمد س��رانه خود را افزایش 
دهند.در دنیا مکانیس��م ها و روش هایی برای رش��د 
بهره وری ایجادش��ده اس��ت. توجه به این مکانیسم ها 
می تواند ما را در مس��یر تحقق هدف یادش��ده برای 
رش��د بهره وری کمک کن��د. مدیران نیز از اثرگذاری 
ویژه ای برای رشد بهره وری برخوردارند و بر این اساس 
می توانند روی عوامل کاهنده بهره وری در هر حوزه ای 
تمرک��ز کنند تا بدین ترتیب این عوامل شناس��ایی و 
راهکار مناسب برای رفع آنها کشف شود. در نهایت نیز 
بهره وری را در سیستم به طور مداوم پایش کنند. توجه 
به این نکته ضروری به نظر می رسد که درحال حاضر، 
بیش از ۸۰ واحد در کشور مشغول تولید روی هستند. 
برخ��ی از ای��ن واحدها با بهره وری قابل قبولی فعالیت 
می کنن��د اما فعالیت برخی از این واحدها همچنان با 
ضعف در پارامترهای بهره وری همراه است. در همین 
ح��ال، بهره وری در برخی از حوزه های تولید بیش��تر 
مورد توجه بوده که ازجمله آنها می توان به بهره وری 
در مصرف آب و سرمایه اشاره کرد. اما برخی حوزه ها 
همچون بهره وری نیروی انس��انی باید بیش از پیش 
مورد توجه باشند. در همین حال می توان با برگزاری 
کاس آموزشی و دوره های تخصصی برای ارتقای این 

شاخص در حوزه های گوناگون تاش کرد.

برق فولادی ها گران شد
نمایندگان مجلس ش��ورای در مصوبه ای با افزایش 
بهای برق صنایع فولادی، واحدهای پالایش��گاهی و 
پتروش��یمی موافقت کردند. به گ��زارش صنعت کار، 
نمایندگان مجلس در جلس��ه علنی مجلس ش��ورای 
اس��امی و در جریان بررس��ی جزییات لایحه بودجه 
در بخ��ش درآم��دی بند الحاقی ۲ تبص��ره ۱۵ را به 
تصویب رس��اندند که براساس آن، وزارت نیرو مکلف 
اس��ت متوس��ط بهای انرژی برق تحویل��ی به صنایع 
فولادی، آلومینیوم، مس، فلزات اساس��ی و کانی های 
فل��زی، واحدهای پالایش��گاهی و پتروش��یمی را بر 
مبنای ن��رخ خرید انرژی ب��رق از نیروگاه های دارای 
قرارداد تبدیل انرژی )eca( محاس��به و دریافت کند. 
منابع حاصل از مح��ل افزایش بهای برق این صنایع 
به حس��اب ش��رکت توانیر نزد خزانه داری کل کشور 
واریز می شود. مشترکین با قدرت کمتر از دو مگاوات 
و همچنی��ن مص��ارف کمتر از ۲ م��گاوات مربوط به 
مش��ترکین با قدرت بیش از ۲ مگاوات مشمول حکم 
این بند نیستند. محمدباقر نوبخت در جریان بررسی 
ای��ن بند گفت ک��ه با این مصوبه نرخ ب��رق از ۸۰ به 
٣۰۰تومان افزایش می یابد و این امر باعث می ش��ود 
برق برای این مجموعه ها ۸ هزار میلیارد تومان گران 
ش��ود. این در حالی اس��ت که صنع��ت فولاد تاش 
می کند با بومی سازی فناوری، بهبود کیفیت و ارتقای 
بهره وری نرخ تمام شده خود را کاهش داده تا قدرت 
بیشتری برای رقابت در بازارهای جهانی داشته باشد.

رئی��س مش��ترکین درآم��د ش��رکت آب 
منطق��ه ای اصفه��ان گف��ت: ف��ولاد مبارکه 
اصفهان با افزایش بی��ش از ٣ برابری تولید، 
ی��ک درص��د از آب رودخان��ه را برداش��ت 
می کن��دو این می��زان مص��رف آب در بین 
تولیدکنندگان ف��ولاد داخلی و خارجی یک 

شاخص و الگو محسوب می شود.
به گزارش ایراسین، شهرام نخعی با اشاره 
به اینک��ه فولادمبارک��ه اصفهان ب��ه عنوان 
بزرگ ترین ش��رکت فولادس��از کشور است، 
اظهارک��رد: ت��اش ش��رکت ف��ولاد مبارکه 
اصفهان برای اجرای پروژه های بهینه س��ازی 
مص��رف آب و کاه��ش برداش��ت آب خام از 
زاینده رود و همچنین کاهش مصرف آب در 
فرآیندهای تولی��د، بزرگترین واحد صنعتی 
کش��ور را با رکورد کمتری��ن میزان مصرف 
آب در می��ان ش��رکت های داخلی و خارجی 

معرفی می کند.
وی اف��زود: مصرف آب در ش��رکت فولاد 
مبارکه اصفهان نس��بت به متوس��ط مصرف 
آب ش��رکت های ب��زرگ ف��ولادی جه��ان 
بس��یار کمتر است. در فولاد مبارکه اصفهان 
مص��رف آب به ازای هر ت��ن تولید حدود ٣ 
مترمکعب اس��ت و با س��رمایه گذاری ۶ هزار 
میلی��ارد ریال��ی در ایجاد ش��بکه فاضاب، 
جم��ع آوری، تصفیه و بازچرخانی پس��اب ۹ 
 شهر اطراف شرکت فولاد مبارکه اصفهان را 

تامین می کند.
رئی��س مش��ترکین درآم��د ش��رکت آب 
منطق��ه ای اصفهان گف��ت: میزان ٣۰ درصد 
از آب م��ورد نی��از ش��رکت ف��ولاد مبارکه 
اصفه��ان از مح��ل بازچرخانی پس��اب های 
 تصفی��ه ش��ده ش��هرهای اط��راف تامی��ن 

می شود.
وی به اصاح فرآیند تولید و ایجاد سیستم 
بازچرخان��ی آب در ش��رکت ف��ولاد مبارکه 

اصفهان اش��اره کرد و افزود: ف��ولاد مبارکه 
اصفهان نخس��تین کارخانه ای است که قبل 
از ش��روع فرآیند تولیدخود، اقدام به احداث 

تصفیه خانه پساب صنعتی کرد.
رئی��س مش��ترکین درآم��د ش��رکت آب 
منطقه ای اصفهان با اش��اره ب��ه اینکه فولاد 
مبارکه اصفهان با افزایش بیش از سه برابری 
تولید، یک درصد از آب رودخانه را برداشت 
می کن��د، تصریح کرد: این میزان مصرف آب 
در بین تولیدکنندگان فولاد داخلی و خارجی 

یک شاخص و الگو محسوب می شود.
پیش�تازی�فولادمبارکه�در�بازچرخانی���

آب�
نخع��ی ب��ا اش��اره ب��ه پیش��تازی ف��ولاد 
در  آب  بازچرخان��ی  در  اصفه��ان  مبارک��ه 
بی��ن فولادس��ازان جهان اظهارک��رد: مقدار 
سهم مصرف آب در کش��ور ۹۶.٣۷ میلیارد 
مترمکعب در س��ال اس��ت که در این میان 
کشاورزی سهم ۸۸.۸٣ درصد مصرف آب را 
دارد و مصرف ش��رب عمومی با ۸.٣٣ درصد 
و مص��رف آب در بخش صنعت ۲.۷۴ درصد 

است.
وی با اشاره به اینکه فولاد مبارکه اصفهان 
همزمان افزایش تولی��د را با کاهش مصرف 
آب پیش برده اس��ت، گفت: فولاد مبارکه با 
راه اندازی پروژه های بازچرخانی پس��اب های 
صنعتی در بین کشورهای جهان پایین ترین 
سرانه مصرف آب را دارد و با گسترش تصفیه 

خانه ه��ا و جم��ع آوری پس��ابهای فاضاب 
ش��هرهای مجاور مق��دار آب مصرفی فولاد 
مبارکه اصفه��ان به حداقل ممکن رس��یده 

است.
دریافت�نیمی�از�سهمیه�آبی؛�توسط���

فولاد�مبارکه
رئی��س مش��ترکین درآم��د ش��رکت آب 
منطقه ای اصفهان با اش��اره به اینکه شرکت 
فولاد مبارکه اصفهان طبق قرارداد می تواند 
۴۰ میلی��ون مترمکع��ب آب دریاف��ت کند، 
گفت: با اس��تفاده از بازچرخانی و اس��تفاده 
از پساب ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان ۲۰ 
میلی��ون مترمکعب از س��هم خود را دریافت 

می کند.
وی اف��زود: در خشکس��الی س��ال ۱٣۹۷، 
شرکت فولادمبارکه اصفهان با کاهش تولید، 
میزان آب مورد نیاز خ��ود را به ۱۴ میلیون 
 مترمکعب از سهم ۴۰ میلیون مترمکعبی خود 

کاهش داد.
الگ�و�ق�رار�گرفتن�فولاد�س�با�در���

مصرف
وی در ادامه اش��اره کرد: اگر اعتقاد واقعی 
داریم که آلودگی محیط زیست و مصرف آب 
تاثیر مس��تقیم بر س��امتی جامعه انسانی و 
بوم زیس��ت دارد بایس��تی روند و رویه های 
س��ازگاری با محیط زیس��ت در فولاد مبارکه 
اصفهان و ش��رکت های زیرمجموعه از جمله 
فولاد س��با الگوی صنایع کشور و استان قرار 
گیرد تا ش��عار حفظ محیط زیست به منصه 

ظهور و عمل برسد.
لازم به توضیح اس��ت وضعیت بارش ها در 
س��ال آبی زراعی جدی��د و همچنین ذخیره 
س��د زاینده رود حاکی از بروز تنش های آبی 
در ماه های آتی اس��ت و یک ب��ار دیگر لزوم 
بسیج همگانی برای اصاح ساختار مصرف و 

تقاضای آب را یادآوری می کند.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سوم اسفند 
در توئیتر خود با متنی پرابهام از تهاتر بدهی هپکو 
براس��اس مصوبه هیات دولت خبر داد؛ اما معلوم 
نیس��ت ۱۲۰۰ میلیارد تومان از چه منابعی قرار 

است تأمین شود.
ب��ه گ��زارش خبرگ��زاری دانش��جو، محم��د 
ش��ریعتمداری، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
چند روز قبل در توئیتر خود از مصوبه هیات دولت 

برای تهاتر بدهی های هپکو خبر داد.
شریعتمداری در توئیتر خود نوشته است: 
ب��ه لطف خدا تهاتر بدهی هپک��و به بانک ها با 
بدهی دولت به تأمین اجتماعی در جلس��ه هیات 
وزیران به تصویب رسید که برای اجرا به بانک های 
عامل اباغ می ش��ود. به ای��ن ترتیب با همکاری 
مجدان��ه وزیر اقتصاد و رئیس س��ازمان برنامه و 
بودجه، مس��ئله تهاتر بدهی هپکو حل ش��د. اما 
مسئله این است که هنوز مصوبه مورد اشاره وزیر 
تعاون در سایت مصوبات هیات دولت درج نشده 
اس��ت و در پایگاه اطاع رسانی قوانین و مقررات 

کشور نیز، اثری از مصوبه هیات وزیران نیست.
مصوبه�ای�که�نیست!���

از طرف دیگ��ر، روابط عمومی وزارت تعاون به 
خبرن��گار ما می گوید که مصوب��ات هیات دولت 
الزاما برای آنان ارس��ال نمی ش��ود و دسترسی به 
متن این مصوبه ندارد. نشس��ت خبری سخنگوی 
هی��ات دولت نیز س��ه ش��نبه، ۵ اس��فند برگزار 
 ش��د، اما ربیع��ی در این جلس��ه صحبتی درباره 

هپکو نکرد.
بنابرای��ن تاکن��ون آنچ��ه درباره به س��رانجام 
رس��یدن تهاتر بدهی های هپکو مطرح ش��ده، به 
صورت غیررسمی و از طریق حساب کاربری وزیر 
تعاون در یک پیام رسان اعام شده است و سندی 
رسمی درباره آن هنوز وجود ندارد. همین مسئله 
ام��کان وعده بودن توییت وزیر تعاون را بیش��تر 
می کند. از طرف دیگر، بنابر آنچه ش��ریعتمداری 
در توییت��ر خود نوش��ته، قرار اس��ت تهاتر بدهی 

هپکو ب��ه بانک ها از طریق بدهی دولت به تأمین 
اجتماعی حل و فصل شود! 

تحلیل�توئیت�عجیب�وزیر�تعاون��
این جمله پرابه��ام وزیر تعاون، در همان وهله 
اول نشان می دهد که تصمیم و قرار وزارت تعاون 
و اقتصاد در جلس��ه ش��امگاه ۱۹ بهمن در دفتر 
دژپس��ند و ب��ا حضور وزیر تع��اون، وزیر اقتصاد، 
نماینده ه��ای مردم اراک در مجلس و اس��تاندار 
مرکزی برگزار شد، در مصوبه هیات دولت نقشی 
نداشته است. براساس جلسه ۱۹ بهمن، قرار بود 
که دولت با اس��تفاده از ظرفیت های بودجه ای در 
بن��د »و« تبصره ۲ قانون بودجه ۹۹، بدهی هپکو 

را به بانک ها پرداخت کند.
 عل��ی اکبر کریم��ی، نماینده م��ردم اراک در 
مجلس ش��ورای اسامی به خبرنگار ما گفته بود 
که با درخواست وزیر اقتصاد از معاون اول رئیس 
جمهور، درباره موارد مصرف در سقف پیش بینی 
ش��ده در بند »و« تبصره ۲ بودجه ۹۹ که رقمی 
ح��دود ۵۰ ه��زار میلیارد تومان اس��ت، تصمیم 
گی��ری مجددی صورت گیرد و این موارد مصرف 
ب��ه گونه ای اصاح ش��ود که بودج��ه ای حداقل 
۱۰۰۰ میلی��ارد تومانی ب��رای تهاتر بدهی هپکو 

فراهم شود.
کارگران�بازی�نمی�خورند��

س��یدامیر میرناصر، یک��ی از کارگران هپکو در 
پاسخ به توییت شریعتمداری نوشته است: یعنی 
ب��اور کنیم ک��ه برای صدمین بار در هفت س��ال 

گذشته، مشکل هپکو حل شد! 

تردید�جدی�دولت�در�حمایت�از�هپکوبرداشت�یک�درصدی�فولاد�مبارکه�از�زاینده�رود

گروه معدن

مس��تند »ب��اداب س��ورت پل��کان زمی��ن« 
دومین قس��مت از مجموعه »رخس��اره زمین« 
رونمایی ش��د تا تروی��ج گنجینه ه��ای پنهان 

زمین گردشگری سرعت بگیرد.
به گ��زارش رواب��ط عموم��ی معاونت علمی 
و فن��اوری ریاس��ت جمه��وری، این مس��تند، 
پس از نمایش قس��مت نخس��ت این مجموعه 
ب��ا محوری��ت جزیره هرم��ز در قالب سلس��له  
مستندهای »رخساره زمین« به معرفی چشمه 
باداب سورت یکی از جاذبه های منحصربه فرد 
زمین گردش��گری ایران می پردازد. مستندهای 
این ح��وزه، با حمایت طرح توس��عه نوآوری ها 
و فناوری ه��ای حوزه زمین شناس��ی، معدن و 
صنایع معدنی معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمه��وری با ه��دف فرهنگ س��ازی و آگاهی 
بخشی نس��بت به ظرفیت های پنهان فناورانه 
زمین ش��ناختی ای��ران و ایج��اد ظرفیت های 
جاذبه ه��ای  ح��وزه  در  فناوران��ه  و  تج��اری 

خارق العاده زمین گردشگری می پردازد.
این مس��تند با حض��ور کامبیز مه��دی زاده 
مدی��ر طرح توس��عه نوآوری ه��ا و فناوری های 
حوزه زمین شناس��ی، مع��دن و صنایع معدنی 
معاونت علم��ی و فناوری ریاس��ت جمهوری، 
محمدرضا صبوری مدیرکل معاونت دیپلماسی 
اقتصادی وزارت امور خارجه، علیرضا ش��یروی 
مدیرکل رس��انه های خارجی وزارت فرهنگ و 
ارش��اد اس��امی و مهرداد همایان تهیه کننده 
مس��تند، رونمای��ی ش��د و ب��رای متخصصان، 
فناوری ه��ای  پژوهش��گران  و  کارشناس��ان 
 زمین شناس��ی و مع��دن و اصحاب رس��انه به 

نمایش درآمد.
مدیر طرح توس��عه نوآوری ها و فناوری های 
مع��دن معاون��ت علم��ی و فن��اوری ریاس��ت 
جمهوری، با تاکید بر اهمیت زمین گردشگری 
و میراث زمین ش��ناختی کش��ورمان در خلق 
ارزش افزوده و اش��تغال در ای��ن حوزه عنوان 
کرد: شرکت های دانش بنیان و خاق می توانند 
شکوفاگر ظرفیت های ارزنده و نهفته کشورمان 
در حوزه زمین شناس��ی و معدن باشند. بخش 
قاب��ل توجهی از ظرفیت های بالقوه کش��ور در 
این ح��وزه مغفول مانده اس��ت و تا رس��یدن 
ب��ه جایگاه مطل��وب در بهره گی��ری نوآورانه و 
فناوران��ه از آنها فاصله داریم. اما شناس��اندن و 
آگاهی بخش��ی این ظرفیت ها، حرکت شتابان 
فع��الان فن��اور و هموار کردن این راه، ش��اهد 

شکوفایی این حوزه باشیم.
ایجاد�زمینه�برای�حمایت�از�نوآوری�های���

حوزه�معدن
مه��دی زاده، ب��ا اش��اره ب��ه حرک��ت طرح 
توس��عه نوآوری ها و فناوری ه��ای حوزه معدن 
و صنای��ع معدن��ی معاون��ت علم��ی و فناوری 
ریاس��ت جمهوری ب��رای رونق بخش��یدن به 

ح��وزه فناوری ه��ای معدن گفت: در امس��ال، 
حدود ۵۰ طرح و ایده تازه از سراس��ر کش��ور 
دریاف��ت کردیم که ۲۰ مورد آن در راس��تای 
حمایت از دانش بنیان ها انتخاب ش��د؛ دو مرکز 
فناوری و ن��وآوری » ایمینو« و »مرکز نوآوری 
س��ازمان زمین شناسی و اکتش��افات معدنی« 
افتتاح شد؛ افتتاح مرکز نوآوری پارک فناوری 
س��منان نیز از دیگر اقدامات در این راستا بود 
و تهیه مس��تندهایی از هرمز و باداب س��ورت 
برای شناخت پدیده های زمین شناسی، معدنی 
و معرفی ژئوتوریسم ایران از دیگر اقدامات بوده 

است.
مدیر طرح توس��عه نوآوری ها و فناوری های 
مع��دن، با بی��ان این که سلس��ه مس��تندهای 
رخس��اره زمین با هدف معرف��ی ظرفیت های 
زمی��ن گردش��گری کش��ور و نق��ش آفرین��ی 
س��رمایه گذاران و فع��الان دانش بنیان و خاق 
برای توس��عه ای��ن ظرفیت ها، ادام��ه داد: این 
مس��تندها، با حض��ور متخصصان دانش��گاهی 
و فن��اور ح��وزه فناوری های زمین شناس��ی و 
معدن، با نگاهی علمی و آکادمیک، به محورها 
و موضوع��ات زمی��ن ش��ناختی می پ��ردازد تا 
با تروی��ج و معرفی این ظرفیت ه��ا، به جایگاه 
 و اثربخش��ی واقعی خ��ود در توس��عه اقتصاد 

دانش بنیان برسد.
مشاور معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری، 
چشمه باداب سورت  را پدیده ای منحصر به فرد 
و کم نظیر در دنیا دانس��ت و گفت: چشمه های 
پلکان��ی تراورتن س��از باداب س��ورت اس��تان 
مازندران در روستای ارست، بخش چهاردانگه 
و ۹۵ کیلومتری جنوب ش��هر ساری واقع شده 

اس��ت. این پدیده پس از ک��وه دماوند دومین 
اث��ر مل��ی به ثبت رس��یده در کش��ور اس��ت. 
ای��ن پدیده تنها ی��ک اثر مش��ابه دارد که در 
پاموک کاله کش��ور ترکیه واقع ش��ده اس��ت. 
در س��ال های گذشته، نس��بت به این اثر ملی، 
کم توجهی ش��ده بود اما اخی��را با واگذاری به 
بخش خصوص��ی اقدامات خوب��ی برای حفظ 
 و نگه��داری آن واقع ش��ده اس��ت، ام��ا کافی

 نیست.
وی از گام ه��ای معاون��ت علم��ی و فناوری 
ریاس��ت جمه��وری ب��رای اهمیت بخش��ی به 
پدیده ه��ای خارق الع��اده زمین گردش��گری و 
هدایت آنها در مس��یر ارزش آفرینی با تسهیل 
فرآینده��ا برای بخش خصوص��ی گفت و ادامه 
داد: ب��ا رویکرد تازه کش��ور ب��ه اقتصاد نوآور و 
دانش بنیان، زمان آن فرارس��یده است تا ضمن 
توجه��ی دوباره به گنجینه های ارزش��مند این 
چنینی در کش��ورمان، با راه کاره��ای نوآورانه 
ضم��ن حفظ و صیانت از آن ه��ا، صنعت فناور 
و خاق زمین گردش��گری کشورمان را توسعه 

دهیم.
نمایان�شدن�ظرفیت�ها�با�فرهنگ�سازی��

مه��دی زاده، ب��ا اش��اره ب��ه نق��ش کلیدی 
ش��دن  نمای��ان  در  تروی��ج  و  فرهنگس��ازی 
ظرفیت های فناورانه و نهفته زمین ش��ناختی 
کشور، ادامه داد: در یک اقتصاد نفتی نمی توانیم 
انتظار پیش��رفت داشته باش��یم و فناوری های 
زمین و معدن، فرصتی تازه فرارویمان قرار داده 
است تا با گذار از اقتصاد نفتی و خام فروش، سهم 
 دانش بنیان ها را از توس��عه و پیش��رفت کشور 

گسترش دهیم.

مشاور معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری 
با اش��اره به توانمندی حوزه زمین و معدن در 
خلق ارزش افزوده و جلوگیری از خام فروش��ی 
گفت: کش��ور در سال ۹۴ بالغ بر ۸۰۰ میلیون 
دلار ب��رای ترمیم چاه ها و خطوط نفتی هزینه 
کرد؛ اگر این هزینه وارد حوزه زمین گردشگری 
می شد می توانست اشتغال قابل توجه و ارزش 
افزوده ای بس��یار بالاتر را نسبت به فروش نفت 

خام به ارمغان بیاورد.
وی، با بیان این که مس��یر نجات اقتصادایران 
توس��عه زمی��ن گردش��گری  از  از تحریم ه��ا 
داد: صنع��ت گردش��گری  ادام��ه  می گ��ذرد، 
نخس��تین و مهم تری��ن منبع درآم��د ارزی در 
بیش از ۸۰کش��ور جهان و یکی از ۵ منبع اول 
درآم��د ارزی در ۱۸۰ مقایس��ه درآمد جهانی 
صنع��ت گردش��گری و صنعت نفت در س��ال 
۲۰۱۸ کش��ور جهان بوده، که ناشی از اهمیت 

این حوزه است.
به گفته مهدی زاده، این ب��ا امتیاز ٣.۵ رتبه 
۸۹ را در میان جذب کنندگان گردشگر جذب 
کردده که نش��ان می دهد تا رس��یدن به نقطه 
ایده آل فاصله داریم و باید نقش ش��رکت های 
دانش بنیان و خ��اق در این حوزه را پررنگ تر 

از گذشته کنیم.
ضرورت�توسعه�فناوری�های�زمین���

گردشگری
وی از ض��رورت توس��عه فناوری های زمین 
گردش��گری ب��رای ایج��اد اش��تغال و ارزش 
اف��زوده گف��ت و ادام��ه داد: براس��اس آم��ار 
جهانی س��ال ۲۰۱۸ ش��ورای جهانی س��فر و 
گردش��گری)WTTC(، ۱۰.۴ درصد از تولید 

جه��ان  داخلی)GDP(کش��ورهای  ناخال��ص 
مربوط به بخش س��فر و گردشگری بوده است 
این صنعت بیش از ٣۱۹ میلیون ش��غل جدید 
ایجاد کرده که ۱۰درصد از کل افزایش اشتغال 
جهان را شامل می شود. میزان رشد٣.۹درصدی 
بخش گردشگری برای هشتمین سال پیاپی از 
رشد تولید ناخالص داخلی یعنی ٣.۲درصد در 

جهان پیشی گرفته است.
مه��دی زاده، ب��ا اش��اره ب��ه ل��زوم توجه به 
فرصت ه��ای س��رمایه گذاری در دنیا گفت: در 
قرن گذش��ته جمعیت افریقا به ی��ک میلیارد 
و ۴۰۰ میلیون نفر رس��یده و س��ال ۲۰۵۰ به 
۲ میلی��ارد نفر خواهد رس��ید. اگر به فکر چند 
س��ال بع��د باش��یم، می توانیم در کش��ورهای 
دیگ��ر ک��ه ظرفی��ت رش��د در ح��وزه معدن 
 دارن��د از جمل��ه افریق��ا بازارهایی را ترس��یم 

کنیم.
مدیر طرح توس��عه نوآوری ها و فناوری های 
معدن با بیان اینکه دوری از خام فروش��ی باید 
در عمل اتفاق بیفتد، اظهار کرد: اکونومیس��ت 
بر اس��اس آمار س��ال ۲۰۱٣ مشخص کرد که 
چی��ن ۱۴ درصد بیش��تر از امری��کا صادرات و 
٣۱ درصد کمتر از این کش��ور واردات داش��ته 
اس��ت ک��ه نش��ان می ده��د چین به س��مت 
فناوری و ن��وآوری حرکت و از اس��تارت آپ ها 
و ش��رکت های دانش بنی��ان حمای��ت ک��رده 
اس��ت. آم��ار و ارقام جهان��ی نش��ان داد دنیا 
به س��مت ن��وآوری و فن��اوری رفت��ه حرکت 
می کن��د و باید فرصت��ی ایجاد کنی��م تا افراد 
 متخصص در این حوزه وارد شوند و نوآوری را 

رونق دهند.

شکوفاییظرفیتهاینهفتهزمینگردشگری
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اکتشاف انحصاری طلا توسط چینی ها صحت ندارد

رئیس انجمن زمین شناسی ایران: 
احیای معادن کوچک نیازمند یک قانون شفاف است

ی��ک کارش��ناس ح��وزه معدن در م��ورد برخی ش��ایعات مبنی بر 
انتقال کارگران چینی به ایران گفت: شاید در راستای انتقال فناوری 
کارشناسان عالی رتبه و متخصصین چینی حضور پیدا کنند اما اکثریت 
نیروی انسانی از داخل تامین می شود و استفاده از کارگران چینی بیشتر 
شانتاژ خبری غرب است. ما باور داریم که کل تفاهمنامه موجب اشتغال 
مستقیم ۲ تا ۳ میلیون نفر و غیرمستقیم باز ۲ تا ۳ میلیون نفر می شود 

بنابراین ما از اشتغال بالغ بر ۵ میلیون نفر ایرانی صحبت می کنیم.
کیوان جعفری طهرانی در گفت وگو با ایلنا در مورد همکاری معدنی 
ایران و چین در چارچوب تفاهمنامه همکاری ۲۵ ساله اظهارکرد: یکی 
از موضوع��ات م��ورد علاق��ه ایران و چین بخش معدن و صنایع معدنی 
است و بعنوان یکی از بخش ها اصلی در این همکاری محسوب می شود. 
محدوده خاصی برای این همکاری تعیین نش��ده و کل پهنه معدنی 

مجاز کشور را در بر می گیرد.
وی اف��زود: ب��رای بررس��ی این موضوع باید نگاه��ی به جاده جدید 
ابرایشم BRI داشته باشیم که به احتمال قوی با این قرارداد ۲۵ ساله 
از خاک ایران نیز خواهد گذشت و جمهوری اسلامی ایران به مجموع 

۱۴۱ کشور عضو این جاده ابریشم خواهد پیوست.
جعفری طهرانی با بیان اینکه یکی از موضوعات مهم در این همکاری 
معدنی ایجاد ارزش افزوده بیشتر است، افزود: کشور ما به دنبال تولید 
کالاهایی با ارزش افزوده بالا اس��ت تا هم قابلیت مصرف داخل کش��ور 
و هم در بعد تجاری برای طرف چینی ارزش مبادلاتی داش��ته باش��د. 
البته ایران اختیار کامل در مبادلات تجاری را دارد اما اولویت مصرف 

داخل��ی اس��ت. یکی از موارد مهم دیگ��ر انتقال فناوری در کنار تامین 
مالی پروژه اس��ت که در کنار تولید ارزش افزوده بالا جزو اولویت های 

ما در این همکاری است.
وی با اشاره به ظرفیت کشور چین در بخش معدن گفت: باید توجه 
داش��ت که چین بزرگ ترین کش��ور معدن دار از نظر حجم استخراج و 
فرآوری و همچنین بزرگ ترین مصرف کننده مواد معدنی جهان است. 
بطوریکه در سال ۲۰۱۳ این کشور بزرگ ترین تولیدکننده سنگ آهن 
جه��ان ب��ود و ی��ک میلیارد و ۴۰۰ میلیون تن از اعماق بالای ۳۰۰ متر 
سنگ آهن استخراج کرد که از این میزان ۴۰۰ میلیون تن کنسانتره 
مرغوب با عیار بالای ۶۵ درصد تولید می ش��د. البته پس از ۲۰۱۴ که 
نرخ جهانی سنگ آهن کاهش یافت کشور چین تصمیم گرفت بیشتر 

این معادن را متوقف و آن را از خارج تامین کند.
وی تصریح کرد: بنابراین چین از نظر قابلیت فناوری در بس��یاری 
از مواد معدنی پیش��تاز اس��ت. این کش��ور بزرگ ترین تولیدکننده و 
مصرف کننده خاک های نادر REE در جهان اس��ت و در این موضوع 
ظرفی��ت تولی��د ۵ براب��ری در مقایس��ه ب��ا امریکا را دارد. این کش��ور 
برنامه ری��زی دارد ت��ا از ای��ن خاک های نادر با قابلیت فناوری فرآوری، 
محص��ولات ب��اارزش اف��زوده بالا تولید کند و ب��ا توجه به ذخایر خوب 
خاک ه��ای ن��ادر در منطقه چادرمل��وی طبس، ظرفیت خوبی در این 

زمینه وجود دارد.
جعفری طهرانی یادآور ش��د: س��ابقه تجارت مواد معدنی دو کش��ور 
مربوط به ۱۷-۱۸ س��ال پیش با صادرات س��نگ آهن با حجم عمده 

به چین آغاز ش��د. این کش��ور در ۳۰ س��ال اخیر ظرفیت تولید فولاد را 
افزایش داده که نیاز به س��نگ آهن دارد، از همین روی ایران در س��ال 
۲۰۱۳ پنجمی��ن تامین کننده س��نگ آهن چی��ن بود. البته به تدریج 
صادرات س��نگ آهن کش��ور کاهش یافت که در س��ال ۲۰۱۳ بیش از 
۲۱.۵ میلیون تن و در اوج بود. در سال های گذشته تجارت سنگ آهن 
و س��ایر مواد معدنی از ایران باعث گس��ترش علاقه مندی شرکت های 

خصوصی کوچک و متوسط چینی شد.
وی افزود: ما ش��اهد همکاری در حوزه های مختلف مانند تاس��یس 
کارخانه کنسانتره سازی سنگ آهن در زنجان و ایران مرکزی و کارخانه 
تولید بریکت سرد CBI در اندیمشک و موارد متعدد دیگر هستیم که 
همه نش��ان دهنده همکاری بخش خصوصی معدنی دو کش��ور حتی 
بدون تفاهمنامه ۲۵ س��اله اس��ت. این کارش��ناس ارشد حوزه معدن با 
اشاره به تاثیر این همکاری بر گسترش بخش معدن ایران گفت: ایران 
ظرفیت بالایی در ذخایر معدنی دارد بطوریکه رتبه ۱۰ جهان را در این 
زمینه بخود اختصاص داده اما در تولید مواد معدنی چایگاه مناس��بی 
نداریم چون س��رمایه گذاری و توجه لازم برای اکتش��اف و اس��تخراج 
صورت نگرفته اس��ت. اما ش��واهد نش��ان می دهد این همکاری ایران را 
تبدی��ل ب��ه ظرفی��ت بزرگ معدنی در جهان می کن��د و نوید تغییر در 
سیاست های کلان کشور مانند جایگزینی معدن بجای نفت را می دهد.
وی با رد اکتش��افات انحصاری طلا و روی توس��ط چینی ها گفت: 
این موضوع اصلا صحت ندارد. باید توجه داشت که این تفاهمنامه در 
چارچوب نقش��ه راهی اس��ت که جزییات آن بتدیج برای عموم اعلام 

خواهد ش��د. اما انتقال فناوری به ایران و ایجاد انگیزه س��رمایه گذاری 
برای طرف چینی و رعایت مسائل زیست محیطی در اولویت است.

 وی در پاس��خ ب��ه پرسش��ی در م��ورد تاثی��ر این هم��کاری بر ورود 
ش��رکت های غربی گفت: آخرین س��ابقه همکاری معدنی ما با شرکت 
استرالیایی ریوتینتو و بیش از ۱۵ سال پیش بود. طبیعتا هر کشوری 
که زودتر به کش��ور ما ورود کند، می تواند از این مزیت اس��تفاده کند. 
بنابرای��ن هنوز زود اس��ت در مورد ادام��ه همکاری با طرف های غربی 

صحبت کنیم.
جعفری طهرانی در مورد برخی ش��ایعات مبنی بر انتقال کارگران 
چینی به ایران گفت: ش��اید در راس��تای انتقال فناوری کارشناس��ان 
عالی رتب��ه و متخصصین چین��ی حضور پیدا کنند اما اکثریت نیروی 
انس��انی از داخل تامین می ش��ود و اس��تفاده از کارگران چینی بیشتر 
شانتاژ خبری غرب است. ما باور داریم که کل تفاهمنامه موجب اشتغال 
مستقیم ۲ تا ۳ میلیون نفر و غیرمستقیم باز ۲ تا ۳ میلیون نفر می شود 

بنابراین ما از اشتغال بالغ بر ۵ میلیون نفر ایرانی صحبت می کنیم.
وی در مورد نگرانی های زیس��ت محیطی نیز گفت: قطعا به مس��ائل 

زیست محیطی توجه خواهد شد و در اولویت یک قرار دارد.
جعف��ری طهران��ی تصریح کرد: این تفاهمنامه براس��اس همکاری 
برد-برد در مسائل اقتصادی و صنعتی ۲ کشور اجرایی می شود. طرف 
چینی بسته به آورده خود در مورد امکانات مالی، صنعتی و اقتصادی 
و ط��رف ایران��ی اعم از دولتی، خصوصی و خصولتی نیز بس��ته به بنیه 

علمی، اقتصادی و مالی که دارند منتفع می شوند.

رئی��س انجمن زمین شناس��ی ایران مطرح ک��رد: آنچه که 
مانع تحقق احیای معادن متوس��ط و کوچک مقیاس می شود 

نواقصی است که در قانون وجود دارد.
منصور قربانی در گفت وگو با بیرونیت اظهار کرد: س��ازمان 
منابع طبیعی، محیط زیست و بس��یاری از سازمان های دیگر 
مانع احیای معادن متوسط و کوچک مقیاس می شوند، ضمن 
آنکه معدنکاران برای بس��یاری از معادنی که هنوز به مرحله 

اکتشاف هم نرسیده اند با مشکلاتی مواجه هستند.

او افزود: مدیران در سطح کشور همسو با احیای معادن در 
هر مقیاس��ی هستند اما در اغلب استان ها با مانع تراشی برای 
احیای معادن متوسط و کوچک مواجه می شویم، که به دلیل 

عدم شفافیت قانون است.
رئیس انجمن زمین شناسی ایران با بیان اینکه درباره احیای 
معدن و در مجموع معدنکاری در کشور سوءتعبیر ایجاد شده 
است، تصریح کرد: تعبیر اشتباهی که در باره معدنکاری وجود 
دارد آن اس��ت که محیط زیس��ت را بر هم می زنند اما شاهد 

هستیم که در بسیاری از کشورهای دنیا پس از آنکه اکتشاف 
و بهره ب��رداری معدن به اتمام رس��ید محیط زیس��ت و منابع 

طبیعی به حالت عادی احیا می شود.
او ادام��ه داد: ای��ن نکته را قبول دارم که در کش��ور باید به 
دنبال آن باش��یم که محیط زیس��ت حفظ شود اما این را باید 

بدانیم که معدنکاری منافاتی با محیط زیست ندارد.
عض��و هی��ات علمی دانش��گاه ش��هید بهش��تی با اش��اره 
ب��ه اینکه قان��ون درب��اره احیای معادن باید ش��فاف ش��ود، 

بی��ان کرد: معدن��کار می تواند برای مس��ائل محیط زیس��تی 
را  طرح��ی  اکتش��اف  گواه��ی  ن��گارش  زم��ان  در  ه��م 
 ارائ��ه ده��د و بنابرای��ن مان��ع تراش��ی در این ب��اره از میان

برداشته شود.
قربانی خاطرنش��ان کرد: مدیران در کلانش��هرها از احیای 
مع��ادن حمای��ت می کنن��د اما اج��رای آن در اس��تان ها در 
بخش های دیگر انجام می ش��ود که باید نیازمند ابلاغ قانونی 

شفاف است تا مانعی برای احیای معادن نباشد.

نقشه راه ساماندهی معادن
ملیکا انصاری

برنامه های توس��عه ای کش��ور، برنامه هایی پنج ساله در 
جهت توس��عه  اقتص��ادی، فناوری، صنعتی و... اس��ت. 
آغاز برنامه های توسعه ای به س��ال ۱۳۶۸ بازمی گردد 
و در س��ال آین��ده همزمان ب��ا پایان قرن، شش��مین 
برنامه توس��عه ای کش��ور نیز به اتمام خواهد رسید. از 
مهم ترین دستاوردهای برنامه های توسعه ای کشور در 
۳ دهه اخیر می توان به رشد و توسعه و آبادانی تمامی 
بخش ه��ای اقتصاد اش��اره کرد. از آنجای��ی که بخش 
مع��ادن و صنایع معدنی نی��ز از قطب های مهم اقتصاد 
مهم کشور به ش��مار می روند، جایگاه مسائل مرتبط با 
این حوزه در برنامه های توس��عه ای کشور شایان توجه 
است. همچنین با پیشرفت بخش معدن، انتظار می رود 
در برنام��ه هفتم توس��عه نیز تصمیم��ات مهمی برای 

توسعه این بخش در دستور کار قرار گیرد.
حال مس��ئله مطرح ش��ده آن اس��ت که پس از اتمام 
دوره پنج ساله برنامه ششم توسعه، روند پیشرفت های 
معدنی به چه ش��کل خواهد بود و چه اقداماتی باید در 
برنامه ه��ای آتی قرار گیرند. برای بررس��ی این موضوع  
»روزگار معدن« با کارشناس��ان معدنی گفت وگو کرده 

که در ادامه می خوانید.

تهاتر ۱۰۰۰ میلیارد تومان 
بدهی ایمیدرو و ایدرو

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در بررسی 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ به دولت اجازه دادند، 
مطالبات قبل از س��ال ۹۷ ایمی��درو و ایدرو را 
تا س��قف هزار میلیارد توم��ان از طریق گردش 

خزانه تهاتر کند.
ب��ه گزارش روابط عمومی ایمیدرو، بر اس��اس 
بند »ه���« تبصره ۷ این تهاتر برای مش��ارکت 
در تأمی��ن س��رمایه بان��ک تخصص��ی صنعت 
و مع��دن و همچنی��ن مطالبات س��ازمان های 
مذک��ور و وزارت نفت از طریق ش��رکت دولتی 
تابع��ه، بابت س��هم متعلق به آنه��ا از واگذاری 
س��هام مطابق قوانین مربوط، مشروط به انجام 
تکالیف موضوع قانون اجرای سیاست های کلی 
اص��ل چهل و چهارم )۴۴( قانون اساس��ی را با 
 بدهی آنها به دولت بابت مالیات و س��ود سهام 

تهاتر کند.
ای��ن لایح��ه پ��س از تصوی��ب در مجل��س 
ب��رای ش��ورای نگهبان ارس��ال می ش��ود تا به 
 قانون تبدیل ش��ود و در س��ال آین��ده به اجرا 

برسد.

 افزایش
 هزینه عملیات اکتشاف

۷۸۴ پروان��ه اکتش��اف معدن��ی در ۱۰ ماهه 
امس��ال صادر شد که با احتس��اب صدور ۷۷۰ 
پروانه در مدت مشابه پارسال، حاکی از افزایش 

۱.۸ درصدی در این حوزه است.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی ایمی��درو، داده ها 
و آماره��ای وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت 
حاکی از رشد دس��ته  جمعی مجوزهای معدنی 
از جمله تعداد پروانه اکتش��اف، گواهی کش��ف 
و پروانه ه��ای بهره برداری اس��ت. صدور گواهی 
کش��ف معدن��ی ی��ک درص��د افزایش داش��ته 
اس��ت و ب��ر ای��ن اس��اس در ۱۰ ماه امس��ال 
۴۲۵ فق��ره گواهی کش��ف صادر ش��د که این 
 تع��داد در ۱۰ ماهه س��ال گذش��ته، ۴۲۱ فقره 

بوده است.
همچنی��ن در ۱۰ ماه��ه امس��ال ۵۱۲ فقره 
پروان��ه بهره ب��رداری مع��دن صادر ش��د که با 
احتس��اب ص��دور ۴۸۶ فقره در مدت مش��ابه 
پارس��ال افزایش ۵.۳ درص��دی را در این حوزه 

شاهد بودیم.
معدن��ی  بهره ب��رداری  پروانه ه��ای  ش��تغال 
در ۱۰ ماه��ه امس��ال ۴ ه��زار و ۱۶۰ نفر و در 
۱۰ماهه سال گذش��ته ۳ هزار و ۹۳۵ نفر بوده 
 اس��ت که در این بخش نیز رش��د ۵.۷ درصدی

 را داشته ایم.
همچنی��ن هزین��ه عملی��ات اکتش��اف نی��ز 
۱۰ درص��د افزای��ش داش��ته اس��ت. ب��ر ای��ن 
اس��اس هزین��ه عملیات اکتش��اف در ۱۰ ماهه 
امس��ال ی��ک ه��زار و ۱۹ میلیارد ری��ال و در 
 ۱۰ ماه��ه س��ال گذش��ته ۹۲۷ میلی��ارد ریال 

بوده است.

غربالگری کارمندان 
 سازمان زمین شناسی 

برای مهار کرونا 
س��ازمان  روابط عموم��ی  گ��زارش  ب��ه 
کش��ور،  اکتش��افات معدنی  و  زمین شناس��ی 
ط��رح ۳روزه غربالگری ویروس کرونا )ش��هید 
ح��اج قاس��م س��لیمانی( ب��ا حضور پزش��کان 
مرکز بهداش��ت غ��رب تهران و تح��ت نظارت 
همکاران بخش س��لامت، ایمنی، محیط زیست 
و ان��رژی HSEE در محی��ط ب��از و رعای��ت 
دستورالعمل های بهداشتی برای پرسنل بخش 
 خدمات و مش��اغل پرتردد این سازمان در حال

 انجام است.
ش��ایان ذکر اس��ت، طرح ش��هید حاج قاسم 
سلیمانی به  منظور قطع زنجیره انتقال ویروس 
کرونا در کش��ور و براساس اجرای منویات مقام 
معظ��م رهبری، ب��ا همکاری مش��ترک وزارت 
بهداش��ت، درمان و آموزش پزش��کی و سازمان 
بس��یج مس��تضعفین در سراسر کش��ور به اجرا 

درآمده است.

روی خط خبر

تاثیر اطلس ها بر معادنجایگاه  معدن در طرح های توسعه ای

سخن پایانی...

سعید باستانی، عضو کمیسیون 
صنایع و معادن دوره دهم مجلس 
شورای اسلامی درباره ویژگی های 
برنامه های توسعه ای و برنامه هفتم 
توس��عه کشور به »روزگار معدن« 
گف��ت: طب��ق برنام��ه زمان بندی 
ش��ده، برنام��ه پنج س��اله شش��م 

توسعه سال آینده به پایان خواهد رسید اما 
این پایان برنامه های توسعه ای کشور نیست 
و دوره هفت��م نی��ز در راه اس��ت. باتوجه به 
اهمیت معدن به عنوان ذخایر درآمدزا، حوزه 
اکتش��افات معدنی از بخش ه��ای قابل توجه 
برنامه های توس��عه ای به ش��مار م��ی رود، به 
همی��ن دلیل پرداختن به نقش��ه راه معدن 
برای تس��هیل فعالیت در حوزه اکتش��اف از 
اهمیت ویژه ای برخوردار اس��ت. وی افزود: 
باتوجه ب��ه آنچه که تا امروز در حوزه معدن 
گذش��ته، در برنامه پنج س��اله بعدی دسته 
احکامی نیاز اس��ت تا به تقویت بیش��تر این 
بخش بینجامد. به نظر می رس��د اگر شرایط 
هم از نظر برنامه ریزی و تصمیم گیری و هم 
از لحاظ س��اختاری فراهم ش��ود، می توانیم 
شاهد پیش��رفت های چشمگیری در تدوین 
و اج��رای برنام��ه پنج س��اله بعدی توس��عه 
کشور باشیم و اتفاقات خوبی را برای بخش 
معدن و اکتشافات معدنی رقم بزنیم. وی در 
ادامه افزود: بنا بر نظر کارشناس��ان می توان 
گفت نقش��ه راه معدن به نوعی حساس تر و 
کارآمدتر از باق��ی برنامه ها در بخش معدن 
اس��ت، چراکه سیاس��ت های کلی معدنی از 
جمله در حوزه اکتش��اف را تعیین می کند؛ 

از همی��ن جهت به نظر می رس��د 
رس��یدگی به نقش��ه راه معدن از 
مسائل مهمی اس��ت که در طرح 
توسعه ۵ سال آینده کشور باید به 

آن پرداخته شود.
� رابط�ه مع�ادن ب�ا زنجیره 

ارزش افزوده
عض��و کمیس��یون صنایع و مع��ادن دوره 
دهم مجلس ش��ورای اسلامی در توضیحات 
تکمیلی به برخی مش��کلات امروز معادن و 
لزوم توجه به آنها در برنامه توس��عه ۵ سال 
بعدی کش��ور اشاره کرد و گفت: نکته بعدی 
که باید در برنامه هفتم توس��عه کشور به آن 
پرداخته ش��ود، رفع موانع فعالیت معادن و 
صنای��ع معدنی اس��ت. باید تکلی��ف معادن 
دولت��ی و همچنی��ن خصوصی ب��ا زنجیره 
ارزش افزوده آنها روش��ن شود و طبق قانون 
رواب��ط مناس��ب تری بین آنها ش��کل گیرد. 
ای��ن موضوع نیازمن��د وج��ود وزارتخانه ای 
مستقل و متمرکز است. وی افزود: وزارتخانه 
مس��تقل معدن و صنای��ع معدنی در صورت 
تاسیس می تواند روابط بین معادن و زنجیره 
ارزش های افزوده را به نحوی کارشناسی شده 
ش��کل دهد و در نتیجه مشکلات فعلی رفع 
خواهد ش��د. باتوجه ب��ه تجربه ای که مدتی 
در ای��ن زمینه کس��ب کردم، عقی��ده دارم 
اگ��ر این دس��ت راه حل ها در پی��ش گرفته 
 ش��وند، به دور از ش��عار همراه ب��ا رفع موانع 
و مش��کلات معدنی کش��ور دیگر نیازی به 
 نفت و تکیه به منابع س��وخت های فس��یلی

نخواهیم داشت.

در راستای گسترش اکتشافات به عقیده 
از  برخ��ی کارشناس��ان زمین شناس��ی، 
آنجا ک��ه ای��ران روی گس��ل های عمیق 
قرار گرفته، ش��اید بهتر باش��د گس��ترش 
اکتشافات و اس��تخراج های جدید معدنی 
 در برنامه هفتم توس��عه پنج س��اله کشور 

قرار نگیرد.
مهدی زارع، استاد پژوهشکده زلزله شناسی و عضو 
هیات علمی پژوهش��گاه بین المللی زلزله شناس��ی و 
مهندسی زلزله در گفت وگو با »روزگار معدن« گفت: 
بروزرس��انی اطل��س ملی مخاط��رات در زمینه های 
زلزل��ه، س��یل، فرونشس��ت، آب و زمین لغ��زش از 
جمله برنامه هایی اس��ت که بن��ا به گفته های معاون 
وزی��ر صنع��ت، مع��دن و تجارت ازس��وی س��ازمان 
زمین شناس��ی و اکتش��افات  معدنی کش��ور در سال 

آینده اجرایی خواهد شد.
این کارش��ناس معدنی با تاکید بر اهمیت توس��عه 
نقش��ه های مل��ی مرتبط با مباحث زمین شناس��ی و 
اکتش��افات معدنی در برنامه های توس��عه ای کش��ور 
گفت: بررس��ی فنی زمین شناس��ی، باعث ش��ناخت 
بهتر مخاطرات طبیعی در بحث توس��عه ملی کشور 
خواهد ش��د. به هر حال این نقشه ها، اطلاعاتی درباره 
پراکندگ��ی مخاطرات در اختیار م��ا قرار می دهند و 
روند کلی توس��عه و شهرس��ازی و پیش��رفت کشور 

تح��ت تاثیر این توزی��ع و نحوه پراکندگی 
مخاطرات مختلف در کشور تعیین خواهد 

شد. 
وی اف��زود: توس��عه معدنی قس��متی از 
توس��عه کلان است و پیشرفت اطلس های 
زمین شناس��ی از نظ��ر مخاطرات می تواند 
موقعی��ت معادن��ی که در معرض آس��یب 
هس��تند و در مناطق خطرناک قرار دارند را مشخص 
کن��د، همچنی��ن در پیاده س��ازی برنامه های ایمنی  
معادن موثر اس��ت. همچنین در توس��عه های بعدی 
حوزه معدن نقش��ه های تعیین مخاطرات در تعیین 
وضعی��ت آینده کمک کننده خواه��د بود و منجر به 

ارائه پیش بینی های دقیق تری خواهد شد.
اکتشاف در گسل ها بلامانع است �

استاد دانشگاه شهید بهشتی ضمن اشاره به برخی 
فرضیه های مطرح ش��ده درباره تاثیر حفاری معادن 
بر فعال ش��دن گس��ل ها گفت: برخ��ی نقاط معدنی 
کش��ور در نزدیکی گس��ل های فعال نیس��ت و اینکه 
گفته ش��ود کل مناطق کش��ور روی گسل قرار دارد، 
حرفی غلط به نظر می رس��د. مطرح شدن این فرضیه 
که به دلیل وجود گسل نباید عملیات حفاری صورت 
گیرد، به نظر اش��تباه اس��ت و دلیل درستی در جهت 
توقف پیش��روی های معدنی نیست، چراکه ابتدا باید 
مش��خص کرد درباره کدام منطقه صحبت می کنیم، 

س��پس وارد جزئیات مخصوص آن منطقه شویم. وی 
در تش��ریح این سیاس��ت گفت: در گام نخست باید 
بپذیریم که گس��ل های ناشناخته بسیاری در کشور 
وجود دارند و باید عملیات بررسی و اکتشاف روی این 
گسل ها انجام شود. نکته دوم آن است که گسل هایی 
وج��ود  دارن��د که اطلاعات کافی از آنها نداریم و باید 
ضمن بررس��ی های کارشناسانه مشخص شود کدام 
قسمت این گسل ها حساس است و آیا فعال هستند 

یا خیر. 
وی اف��زود: م��ورد دیگر حائز اهمیت آن اس��ت که 
می��زان تاثیر این  گونه فعالیت های انس��انی از جمله 
اکتش��افات معدنی بس��یار مشخص و محدود است و 
این گونه نیس��ت که اگر روی گس��لی حفاری صورت 
گی��رد، حتم��ا در آن منطقه زلزله و س��وانح طبیعی 

رخ دهد.
وی در ادام��ه ضمن اش��اره به برخی نقاط بس��یار 
حساس زمین و در شرف از هم گسیختگی گفت: اگر 
در منطقه ای گسل خطرناکی وجود دارد و بدانیم که 
به چه اندازه این نقاط حس��اس هستند و در شرف از 
هم گس��یختگی قرار دارند، بهتر است در آن قسمت 
فعالیت ه��ای معدنی صورت نگی��رد، اما اینکه گفته 
شود به طور کلی در مناطقی از ایران که گسل وجود 
دارد، نباید عملیات معدنی از جمله اکتشاف و حفاری 

انجام شود، اشتباه به نظر می رسد.

برنامه شش��م توس��عه کش��ور در س��ال آینده همزمان با پایان قرن جاری به 
س��رانجام می رسد و دس��تاوردهای آن برای تمامی بخش های دولتی و خصوصی 

کشور حائز اهمیت است. 
اما جدا از میزان تحقق اهداف برنامه شش��م توس��عه، برنامه ریزی برای برنامه 

هفت��م توس��عه از جایگاه مهم تری برخوردار اس��ت؛ از این رو انتظ��ار می رود در 
کنار بررس��ی رون��د طی ش��ده در طرح های توس��عه ای اخیر کش��ور، طرح های 
 آین��ده مرتبط ب��ا بخش مع��دن ب��ا برنامه ریزی، س��اماندهی و اجرای درس��ت 

روبه رو شوند.



صنایع فلزی و غیرفلزی
سهشنبه

12اسفند1399
18رجب1442
2مارس2021

شماره564 سالسوم

اقتص��ادی  کمیس��یون  س��خنگوی 
مجل��س گفت: راه��کار ایج��اد آرامش 
و ثب��ات منطق��ی در بازار فولاد، رش��د 
عرضه ها و حضور ب��دون دغدغه فعالان 
ب��ازار در بورس کالاس��ت ت��ا قیمت ها 
براس��اس نرخ های جهانی و طبق عرضه 

و تقاضا کشف شود.
 به گزارش تس��نیم، مه��دی طغیانی 
اظهارکرد: تنظیم قیمت ها باید براساس 
عرض��ه وتقاض��ا صورت گیرد نه ش��یوه 
دس��توری؛ در بحث فولاد میزان عرضه 
ک��م محصولات در ب��ورس طی ماه های 
گذشته مشکل ساز شد و به جای تدبیر 
رش��د عرضه ها در بورس، قیمت گذاری 
دستوری اتخاذ شد که بر مشکلات بازار 

افزود.
نماین��ده م��ردم در مجل��س یازدهم 
گفت: مروری ب��ر رویدادهای اخیر بازار 
ف��ولاد نش��ان می دهد ک��ه نرخ گذاری 
کف و س��قف نرخ محص��ولات فولادی 
باعث ش��د تا برخی افراد پس از خرید، 
هم��ان محص��ولات را در ب��ازار آزاد با 
نرخ های بالاتر بفروش��ند و در این میان 
واقع��ی  تولید کنن��ده و مصرف کنن��ده 

متضرر شدند.
اقتص��ادی  کمیس��یون  س��خنگوی 
مجلس تصریح کرد: اگر دولت و وزارت 
صنعت، معدن و تجارت به دنبال ایجاد 
آرام��ش و ثبات منطق��ی در بازار فولاد 
هستند، راهکار آن نرخ دستوری نیست 
بلکه توقف برخی سیاست های دستوری 

گذش��ته و دخال��ت مس��تقیم در بازار 
است؛ دولت باید اجازه دهد فعالان بازار 
ف��ولاد آزادانه به معامل��ه در بورس کالا 
به عنوان بس��تری که همه مبادلات آن 
به طور ش��فاف انجام می شود، بپردازند 
تا قیمت ها براس��اس نرخ های جهانی و 

طبق عرضه و تقاضا کشف شود.
طغیانی اظهار کرد: ن��گاه نمایندگان 
مجل��س این اس��ت ک��ه عرضه ه��ا در 
ب��ورس کالا تقویت ش��وند و همچنین 
خصوص��ی  و  دولت��ی  ش��رکت های 
کوچک و بزرگ هم��ه محصولات خود 
را در ب��ورس کالا عرض��ه کنن��د تا کل 
عرض��ه در برابر کل تقاض��ا قرار گیرد و 
اینجاس��ت که نرخ عادلانه کش��ف شده 
 و دس��ت دلالان از ب��ازار ف��ولاد کوتاه 

می شود.
اقتص��ادی  کمیس��یون  س��خنگوی 
مجل��س در پای��ان تاکی��د ک��رد: ب��ا 
نرخ گذاری دس��توری و توزیع رانت در 
بازارها، عملا افراد و ش��رکت هایی که به 
دنبال رقابت هستند را از گردونه خارج 
و در مقابل اف��رادی که به دنبال دلالی 
و دریافت رانت بودن��د را در بازار حفظ 
کردیم؛ امیدواریم رویکرد قیمت گذاری 
دس��توری به کل��ی از اقتصادم��ان کنار 
رود و دول��ت و وزرات صنع��ت، معدن 
و تج��ارت اج��ازه دهن��د محص��ولات 
فولادی نیز براس��اس مکانیسم عرضه و 
 تقاضا در بورس و در یک رقابت س��الم 

دادوستد شود.

در پی اخذ نخستین گواهینامه » استقرار راهنمای 
مدیری��ت کار ایمن در دوران بیم��اری کووید-۱۹« 
ISO :۴۵۰۰۵ :۲۰۲۰ در کش��ور توس��ط ش��رکت 
ف��ولاد مبارکه اصفهان، حس��ین مدرس��ی فر مدیر 
بهداش��ت حرف��ه ای، ایمنی و محیط زیس��ت فولاد 
مبارک��ه اصفهان گفت: ف��ولاد مبارک��ه اصفهان به 
 عنوان یک تولیدکننده استراتژیک در کشور، سلامت 
و ایمن��ی کارکنان را اولویت اول خ��ود می داند و با 
اعتقاد به تولید ایمن، در تمامی اهداف و برنامه های 
خود، حمایت های لازم از سلامتی کارکنان را مدنظر 

قرار می دهد. 
به گ��زارش روابط عمومی ف��ولاد مبارکه اصفهان، 
مش��روح گفت وگو با مدرسی فر در بیان اهمیت این 

دستاورد به شرح زیر است: 
ق�دریدرخص�وصچگونگ�یاخ�ذاین�

گواهینامهتوضیحدهید.
یک سال از ش��یوع ویروس کرونا گذشت و فولاد 
مبارکه اصفهان توانست با کار تیمی بسیار منسجم، 
خلاقانه و منطبق با منطق و هم تراز با استانداردهای 
جهانی، ش��یوع این ویروس را مدیریت و در واپسین 
روزه��ای بهمن م��اه پ��س از 3 روز ممیزی توس��ط 

شرکت SGS سوئیس، این گواهینامه را اخذ کند.
این شرکت توانس��ت راهنمای مدیریت کار ایمن 
در دوران بیم��اری کووی��د-۱۹ را که در س��پتامبر 
۲۰۲۱ منتشر ش��ده بود به عنوان شرکت پیشرو در 

ایران کسب کند.
فعالیت های انجام ش��ده در این یک س��ال برگرفته 
از سیس��تم مدیری��ت ایمنی و بهداش��ت ش��غلی و 
ب��ا بهره گی��ری از تج��ارب کارشناس��ان مجرب در 
ای��ن حوزه بود که توانس��تند ظرف م��دت کوتاهی 
سیس��تمی نظام مند در جهت غربالگری، بیماریابی 

و حمایت ه��ای درمانی و روان��ی اجتماعی را تدوین 
و جاری س��ازی کنن��د. به عنوان نمون��ه می توان به 
تدوین ح��دود ۲۸ عنوان پروتکل بهداش��تی ظرف 
مدت کوتاه، انجام بازرس��ی های مس��تمر، بیماریابی 
و غربالگ��ری بیماران و موارد مش��کوک و همچنین 
ایجاد سیس��تم حمایت روانی اجتماعی از مبتلایان 
ب��ه کرونا اش��اره کرد. ای��ن سیس��تم از جنبه های 
مختل��ف حائ��ز اهمی��ت اس��ت، زی��را هم م��وارد 
پیش��گیری، هم بیماریاب��ی و غربالگ��ری، درمان و 
حمایت ه��ای روان��ی اجتماع��ی در دوران قرنطینه 
 تا بازگش��ت به کار مج��دد کارکن��ان را پیش بینی 

کرده است.
ن�گاهراهبردیف�ولادمبارک�هاصفهانبه�

مقابلهبابیماریکروناچگونهبودهاست؟
ف��ولاد مبارکه اصفهان به عن��وان یک تولیدکننده 
اس��تراتژیک در کش��ور، س��لامت و ایمنی کارکنان 
را اولوی��ت اول خ��ود می داند و با اعتق��اد به تولید 
ایم��ن، در تمام��ی اه��داف و برنامه ه��ای خ��ود، 
 حمایت ه��ای لازم از س��لامتی کارکن��ان را مدنظر 

قرار می دهد.
 با ش��یوع بیماری کووی��د-۱۹، علاوه بر اقدامات 
داخلی، ش��رکت در قالب مس��ئولیت های اجتماعی 
خود با تولید و اهدای تجهیزات و اکس��یژن رایگان 
ب��ه بیمارس��تان های درمانگ��ر کرونا ب��ه حمایت از 

هم وطنان شتافت. 
حمای��ت روان��ی اجتماع��ی از بیم��اران مبتلا یا 
مش��کوک به کرونا نی��ز از فعالیت هایی بود که برای 
نخس��تین بار در ش��رکت و توس��ط تیم مددکاری 
اجتماعی و مراکز مش��اوره در راستای سلامت روانی 
ای��ن عزیزان و همچنین کاهش اس��ترس ناش��ی از 

ابتلای به بیماری انجام گرفت.

ایناقدام�اتدرتداومفرآین�دتولیدچه�
تأثیریداشتهاست؟

تهیه و تجهیز امکانات لازم در اندک زمانی پس از 
شیوع کرونا دلیلی بر تعهد مدیریت ارشد سازمان در 
مقولۀ سلامت جسمی، روحی و روانی کارکنان است، 
زیرا اگر حمایت های لازم از کارکنان انجام نمی ش��د، 
این زحمتکشان با آسودگی نمی توانستند رکوردهای 
تولی��د را یکی پ��س از دیگری ثب��ت کنند. می توان 
گفت سلامتی جسمی با روح و روان کارکنان عجین 
است و همین حمایت ها و فعالیت ها بود که توانست 
آرام��ش را در ش��رکت ایج��اد کند تا هی��چ فعالیت 

تولیدی حتی برای یک لحظه متوقف نشود.
ارزیابیش�ماازمیزانرضایتکارکناندر�

زمینۀایناقداماتچگونهاست؟
نظرسنجی QHS۱ و QHS۲ و رضایت کارکنان 
از خدمات بهداشتی، ایمنی و درمانی در این یک ساله 
با توجه به تمامی مشکلات حاکی از درک کارکنان از 
وضعیت موجود و اهمیت اجرای دستورالعمل هاست.

سخن�پایانی؟��
از همکاری و مساعدتی که تمامی واحدها از جمله 
معاون��ت نیروی انس��انی، اعم از آم��وزش، مدیریت 
ش��هری، خدمات عمومی، امور اداری، روابط عمومی 
ب��ا اطلاع رس��انی های به موقع و اثربخش حراس��ت، 
فناوری اطلاع��ات، واحدهای تولیدی و خدمات فنی 
و پش��تیبانی در این یک س��اله با مجموعه بهداشت 
حرفه ای و ایمنی و محیط زیس��ت داش��ته اند، تشکر 
و قدردان��ی می کنم و امیدوارم ب��ا حمایت مدیریت 
ارش��د س��ازمان این فعالیت ها تا پایان دوره ش��یوع 
کرون��ا ادامه یاب��د. برای هم��ه کارکن��ان و خانواده 
 محترم ایش��ان از درگاه ای��زد متعال آرزوی صحت و

سلامتی دارم.

فولاد�مبارکه�آینه�تمام�نمای�کار�ایمن�و�علمیشرط�ثبات�در�بازار�فولاد�
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مدیرعامل ش��رکت چندوجهی فولاد لجستیک 
گفت: براساس سند چش��م انداز ۲۰ ساله و تا افق 
۱۴۰۴ باید س��هم حمل ونقل ریلی برون ش��هری 
از مجم��وع جابه جای��ی کالا از ۱۰ درصد فعلی به 
3۰ درصد برس��د. مطابق با آمار رسمی وزارت راه 
و شهرسازی، سالانه در کشور حدود ۵۰۰ میلیون 
تن بار جابه جا می ش��ود که این مق��دار در حالت 
غیررس��می )بدون بارنامه( تا ۵۵۰ میلیون تن نیز 
تخمین زده می ش��ود. یکی از دلایل عدم استقبال 
از حمل ریلی، س��رعت پایی��ن این نوع حمل ونقل 
اس��ت. درحال حاضر س��رعت تجاری بار در کشور 
۶کیلومتر بر ساعت است و تنها راه حل این معضل 

افزایش سرعت انتقال بار خواهد بود.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی فولاد خوزس��تان ، 
احم��د رویای��ی اظهار ک��رد: برای افزایش س��هم 
حمل ونق��ل ریلی بای��د فرآیند واگ��ذاری و اجاره 
واگن ها بس��یار ش��فاف و همچنین سریع و بدون 
بوروکراس��ی ص��ورت گرفته و تع��داد واگن ها نیز 
اضافه ش��ود. این مه��م درحالی از س��وی فعالان 
حمل ونقل مطرح می ش��ود که مسئولان را ه آهن، 
افزایش س��هم حمل ونقل ریلی در سطح کشور را 
منوط به تغییر الگوی مصرف در ترابری می دانند. 
لذا شاهد آن هس��تیم که راه آهن با تثبیت تعرفه 
دسترس��ی، س��عی در رقابتی ک��ردن آن با بخش 
جاده داش��ته تا با ایجاد سودآوری، بسترهای لازم 
برای ترغیب ش��رکت های ترابری را فراهم س��ازد. 
از جمله مهم ترین عوامل��ی که می تواند به افزایش 
س��هم حمل ریلی از کل حمل ونقل کش��ور کمک 

کند می توان به موارد زیر اشاره کرد:
۱-نوسازی خطوط ریلی 

۲- ارائه تسهیلات و کمک های یارانه ای
3- تعیین نقاط بارگیری و تخلیه در بخش مواد 

معدنی به ویژه  سنگ آهن
۴�افزای��ش ظرفیت ش��بکه از طری��ق دو خطه 

کردن و گشایش ایستگاه ها از طرف راه آهن
۵ � کاه��ش دوره گ��ردش واگن  ه��ا از طری��ق 
هماهنگ��ی 3 به��ش بارگی��ری، حم��ل و تخلیه 

واگن ها.
فولاد خوزس��تان در زمره بزرگترین شرکت های 
فولادس��ازی کش��ور مطرح بوده و ص��ادرات این 
ش��رکت به ۱۰ تا ۱۵ کشور جهان انجام می شود. 
این ش��رکت در س��ال ۱3۹۸، حدود 3 میلیون و 
۸۰۰ هزار تن ش��مش و اسلب تولید کرد. شرکت 
فولاد خوزستان برای سال ۱3۹۹، تولید 3 میلیون 
و ۸۰۰ هزار تن را پیش بینی کرده اس��ت که برای 
تولی��د این میزان محصول ف��ولادی به ۷ میلیون 
ت��ن مواد اولیه )کنس��انتره( نی��از دارد. به چالش 
حمل این میزان م��واد اولیه باید حمل ۲ میلیون 
تن محصول صادراتی و توزیع یک میلیون و ۸۰۰ 

هزار تن در داخل کشور را نیز افزود.
وی با بیان این که خط قرمز شرکت های فولادی، 
تامین مواد اولیه اس��ت گفت: مقول��ه حمل ونقل 
نقش��ی جدی را در ای��ن عرصه ایف��ا می کند. در 
همین راس��تا ش��رکت فولاد خوزستان این بخش 
را م��ورد توجه ق��رار داده و از مجموعه هایی برای 
بهره گیری از ظرفیت های حمل و نقل در بخش های 

جاده، ریل و دریا کمک گرفته اس��ت. در گذشته 
شرکت باربری جاده ای گنجینه پردیس حمل ۷۰ 
تا ۷۵ درصد از مواد اولیه ش��رکت فولاد خوزستان 
را بر عهده داش��ت. ش��رکت فولاد خوزستان برای 
بهره گی��ری از مزیت های حم��ل ریلی بیش از ۵۰ 
درصد سهام شرکت فولاد ریل جنوب را خریداری 
ک��رد که وظیف��ه حمل ونقل ریل��ی را از ۲ معدن 
چغ��ارت و چادرملو به ص��ورت انحصاری بر عهده 
داش��ت. همچنین بخش��ی از محصولات صادراتی 
شرکت فولاد خوزستان را از کارخانه این مجموعه 
به بندر امام حمل می کرد. اسکله اختصاصی فولاد 
خوزستان در بندر امام خمینی و شرکت لکوموتیو 
ریل اروند نیز جزو ش��رکت های زیرمجموعه فولاد 
خوزس��تان بودند. در س��ال ۱3۹۷ مدیریت فولاد 
خوزس��تان تصمیم به ادغام این ش��رکت ها گرفت 
و بعد از طی مراحل حقوقی ش��رکت چند وجهی 
فولاد لجس��تیک از مهر ماه سال ۱3۹۸ به عنوان 
متول��ی کام��ل حمل ونقل ف��ولاد خوزس��تان در 
ح��وزه تامین مواد اولیه و صادرات ش��کل گرفت. 
این ش��رکت با اولویت ناوگان ملکی در حوزه های 
جاده ای و ریلی وظیفه حمل را بر عهده دارد و در 
صورت نیاز از ن��اوگان بخش خصوصی هم کمک 
می گیرد. این شرکت در بخش حمل ونقل دریایی 
نیز از خدمات حمل ونقل س��ازمان کشتیرانی ج.ا.ا 

کمک می گیرد.
وی اف��زود: ش��رکت ف��ولاد لجس��تیک دارای 
۱۷۰۰ واگ��ن لبه بلن��د )فله ب��ر(، ۲۰۱ واگ��ن لبه 
کوت��اه به ص��ورت ملکی اس��ت. گرایش ش��رکت 
فولاد خوزس��تان پس از رخ دادن موضوع اعتصاب 
رانندگان، به اس��تفاده از حمل ونقل ریلی بیش��تر 
ش��د. در آن زم��ان از 3 ش��رکت حمل ونقل ریلی 
کش��ور دع��وت به همکاری ش��د که این مس��ئله 
جه��ش قابل توجهی را در حوزه حم��ل ریلی این 

شرکت ایجاد کرد.
رویایی به عملکرد حمل ریلی ش��رکت در سال 

۱3۹۷ در ح��دود ۲ میلی��ون و ۵۰۰ هزار تن بود 
اش��اره کرد و گفت: درحال حاض��ر تقاضای حمل 
موجود در بخش ریلی ب��ه 3 میلیون و ۵۰۰ هزار 
تن می رس��د. یکی از مهم تری��ن چالش های حمل 
ریلی این اس��ت که در این ح��وزه یارانه ای وجود 
ن��دارد در حالی که در زمینه حمل جاده ای، یارانه 

به سوخت و جاده پرداخت می شود.
مهمترین عامل بازدارنده در حمل ریلی گلوگاه 
منطقه لرس��تان است. سال گذشته تقاضای حمل 
بار در مسیر ریلی لرستان ۸ میلیون تن بوده است. 
در حالی ظرفیت محقق شده حدود 3 میلیون تن 
بوده و ۵ میلیون تن باقیمانده به دلیل عدم وجود 
زیرساخت ریلی مناسب در گلوگاه لرستان محقق 
نمی ش��ود. این مس��یر به ص��ورت یک خطه بوده و 
پاس��خگوی نی��از حمل بار نیس��ت. در ضمن فراز 
و نش��یب این مس��یر، س��رعت س��یر را کاهش و 
استهلاک ناوگان را بالا می برد و ظرفیت حمل بار 

را کاهش می دهد.
�نوس�انات�ب�ازار�ارز،�چال�ش�خری�د���

قطعات�یدکی
مدیرعامل ش��رکت چندوجهی فولاد لجستیک 
ادامه داد: ظرفیت کل حمل ونقل باری در کش��ور 
س��الانه ۵۰۰ میلیون تن اس��ت ک��ه حمل ریلی 
قادر به انجام ۱۰ تا ۱۲ درصد آن اس��ت. در سال 
گذشته و امسال شرایط مناسبی به لحاظ تامین و 
خرید قطعات یدکی جهت تعمیرات واگن ها وجود 
نداشته اس��ت. با توجه به نوس��انات ارزی و تاثیر 
آن ب��ر مواد اولی��ه آلیاژی و همچنی��ن به صورت 
زنجیره وار در س��اخت و بهای تمام ش��ده قطعات، 
ش��رایط س��ختی را برای خرید ایجاد کرده است. 
کلیه اعضای هیات مدیره و مدیران ارش��د شرکت 
نهایت تلاش خود را در جهت اخذ بهترین تصمیم 
انجام دادند تا خریدی به صرفه و صلاح شرکت، با 
کیفی��ت مطلوب و قیمتی منطقی انجام دهند. در 
این میان ش��یوع کرونا و رعایت فاصله اجتماعی، 

کاه��ش س��اعات کاری و حض��ور نیم��ی از افراد 
در کارگاه ها و ش��رکت های تولی��دی و همچنین 
تعمیرات��ی تعمیرگاه های واگن های این ش��رکت 
فش��ار س��نگینی را به ش��رکت اعمال ک��رد که با 
مدیریت مطلوب مدیران مجموعه و همکاری سایر 
پرسنل این مهم به سرانجام رسید و تا حدودی از 

بحران ها گذر کردیم.
سالانه حدود ۵ میلیون تن حمل جاده ای توسط 
ش��رکت با همکاری حدود ۲۷ ه��زار کامیون دار و 
3۰ دس��تگاه کامی��ون ملکی انجام می ش��ود؛ در 
حال��ی که با دارا بودن حدود ۱۹۰۰ واگن ملکی و 
3۰۰۰ واگن همکار قادر به حمل 3 میلیون تن به 
روش ریلی نیس��تیم. با توجه به اینکه سرعت سیر 
واگن های باری ثابت اس��ت، فقط ب��ا برنامه ریزی 
می ت��وان حم��ل ریل��ی ب��ار را س��اماندهی کرد. 
شرکت فولاد لجس��تیک در سال گذشته توانست 
با هم��کاری با را ه آهن ج.ا.ا برای نخس��تین مرتبه 
حم��ل بار را به صورت با برنامه انجام دهد که این 
مس��ئله موجب ش��د تا تناژ حمل شرکت با تعداد 

ثابت واگن در حدود ۲۰۰ هزار تن افزایش یابد. 
ل�زوم�سیاس�ت�گذاری�ب�رای�کاهش���

هزینه�ها
رویایی با اش��اره به اینکه انتظ��ار صاحبان بار و 
صنایع از بخش ریلی این اس��ت که هزینه های آن 
۲۰ ت��ا 3۰ درص��د کمتر از بخش جاده ای باش��د 
گفت: ای��ن مزیت درحال حاضر وجود ندارد. حمل 
ریلی برای فولاد خوزستان حدود 3۰ درصد گران 
تر از جاده ای تمام می ش��ود. زی��را هزینه تخلیه و 
بارگیری حمل جاده ای تقریبا رایگان اس��ت، ولی 
فرآیند تخلیه و بارگیری در حمل ریلی مش��مول 
هزینه می ش��ود. این عدد در نرخ حق دسترس��ی 
از شبکه ریلی محاس��به و به هزینه های بالاسری 
حمل افزوده می ش��ود. در همین راستا لازم است 
تا یارانه بخش جاده ای به س��مت ریلی سوق داده 
شود و دولت بخش��ی از هزینه حمل ریلی کالا را 

تقب��ل کند که این امر می توان��د در قالب ماده۱۲ 
ی��ا در قالب های دیگ��ر به صورت یاران��ه تامین تا 
مزیت برای حمل ریلی ایجاد شود. هر واگن باری 
درحال حاضر ۷۸۰ میلی��ون تومان تا یک میلیارد 
تومان ارزش ریالی دارد و هزینه تعمیر و نگهداری 
هر واگن بالای 3۰ میلیون تومان اس��ت، در حالی 
که این هزینه ها در بخش جاده ای به مراتب کمتر 
اس��ت. به غیر از این، بخش ریلی هزینه لکوموتیو 
و هزینه حق دسترس��ی به شبکه ریلی به راه آهن 
ج.ا.ا پرداخ��ت می کند. میزان درآمد یک ش��رکت 
حمل ونق��ل ریلی باری به نس��بت کل هزینه های 
آن )حاش��یه س��ود( تنها ۴ درصد است. در حالی 
که حوزه حمل جاده ای حاشیه ۱۰ درصدی دارد. 
صاحب��ان بار نیز بیش��تر تمایل اس��تفاده از حمل 

جاده  ای دارند.
شرکت فولاد لجستیک س��ال گذشته در حوزه 
حمل مواد اولیه نسبت به ۱۰ سال قبل رکوردهای 
قابل توجهی را به ثبت رساند. حمل جاده ای مواد 
اولیه )کنس��انتره( این ش��رکت در س��ال گذشته 
ب��ه بیش از 3 میلیون و ۶۷۵ هزار تن می رس��ید. 
حمل ریلی این ش��رکت نیز در س��ال گذشته رقم 
۲ میلی��ون و ۵۹۱ ه��زار ت��ن را به ثبت رس��اند. 
همچنین این ش��رکت ۱۸۰ هزار و ۸۶۰ تن را نیز 
ب��ه صورت ترکیبی حمل کرد. در مجموع می توان 
گفت عملکرد حمل ش��رکت فولاد لجس��تیک در 
س��ال گذش��ته ۶ میلیون و ۴۴۷ هزار تن بود که 
این عدد در مقایس��ه با میانگین سال های گذشته 
ک��ه براب��ر ۵ میلیون و ۷۶3 هزار تن بوده اس��ت، 
 رش��د ۸/۱۱ درصدی را نس��بت به س��نوات قبل 
نش��ان می دهد. وی افزود: شرکت فولاد لجستیک 
از طریق راه آه��ن ج.ا.ا و از محل تبصره ۱۸ قانون 
بودجه، تقاضای۵۰۰ دس��تگاه واگن برای توس��عه 
ناوگان پیش بینی کرده اس��ت. ولی این س��ازمان 
بر اس��اس اعتبار با ۱۰۰ دستگاه واگن نو موافقت 
کرد. اعتب��ار این بخش ۴۴۰ میلی��ارد تومان بود 
که از طریق تس��هیلات بانکی ب��ا بهره ۱3 درصد 
ب��ا بانک عامل عق��د قرارداد ش��د. همچنین برای 
دریافت پروانه حمل سراس��ری لازم است تا تعداد 
کامیون های ملکی فعلی ش��رکت از 3۰دس��تگاه 
فعل��ی به ۱۰۰دس��تگاه برس��د. این ش��رکت در 
آس��تانه برنامه ریزی برای نوس��ازی ۷۰ دس��تگاه 
کامیون با اس��تفاده از تس��هیلات مربوطه اس��ت. 
برای این منظور کامیون دس��ت دوم را خریداری 
و با اس��تفاده از تس��هیلات دولتی برای نوس��ازی 
آن اقدام می ش��ود. مدیرعامل شرکت چندوجهی 
فولاد لجس��تیک گفت: ش��رکت فولاد لجستیک 
برای س��ال ۱3۹۹ حمل 3 میلی��ون و ۹۰۰ هزار 
ت��ن هدف گ��ذاری کرده اس��ت. از آنجا ک��ه اراده 
ش��رکت فولاد خوزستان بر افزایش تولیدات است 
این ش��رکت نیز باید به نسبت س��هم برنامه سال 
گذشته حدود ۲۰ درصد افزایش تامین مواد اولیه 
ایجاد کند و خوشبختانه این کار تا حدودی پیش 
رفته است. درحال حاضر ذخیره مواد اولیه در حد 
مطل��وب بوده و امیدواریم که ب��ا همکاری معادن 
کشور بتوان تامین 3 میلیون و ۹۰۰ هزار تن مواد 
اولیه را محقق س��اخت. ساز و کار رسیدن به این 
عدد از نظر کامی��ون و واگن فراهم و ظرفیت ۱۰ 

میلیون تنی حمل را ایجاد شده است.

تامین مواد اولیه خط قرمز صنعت فولاد

افتخارآفرینی متخصصان 
آلومینای ایران

ش��رکت آلومینای ای��ران از تعمیر اساس��ی 
پم��پ گهو )ارس��ال گِل به س��د باطل��ه( برای 
 نخس��تین بار توس��ط متخصصان این ش��رکت 

خبر داد.
به گ��زارش روابط عمومی ایمی��درو، با توجه 
به فرآیند تولید آلومینا و ارس��ال گِل واحد ۱۴ 
به س��د باطله توسط این پمپ، رفع این مشکل 
یکی از دغدغه های اصلی مدیران ش��رکت فوق 

بوده است.
طبق اعلام مسئولان این شرکت، تمام مراحل 
تعمیر اساس��ی پمپ یادشده در 3۰ روز توسط 
متخصص��ان تی��م فن��ی تعمی��رات و نگهداری 
شرکت آلومینای ایران با صرف زمان 3۱۸۸ نفر 
س��اعت و کمترین هزینه ب��ا موفقیت کامل به 

سرانجام رسید.

 تصویب 
 پیش نویس استاندارد

 »ورق فولادی 
الکتریکی« 

دبی��ر کمیت��ه اس��تاندارد و کیفی��ت انجمن 
ف��ولاد، گف��ت: در اجلاس��یه ۱۴۱ کمیته ملی 
اس��تاندارد فلزشناس��ی که به ص��ورت مجازی 
ب��ا حض��ور تولیدکنن��دگان و مصرف کنندگان 
صنایع ف��ولادی از فولادمبارکه اصفهان، فولاد 
امیرکبی��ر کاش��ان، موت��وژن، ایران ترانس��فو، 
الکت��روژن، آزمایش��گاه بنی��اد رازی و.... برگزار 
ش��د، پیش نوی��س اس��تاندارد »ورق ف��ولادی 
الکتریکی س��ردنوردیده غیرجهت دار، به شکل 
کلاف و ورق��ه تحویل ش��ده در حال��ت کام��لا 
  آم��اده« ب��ا منب��ع EN ۱۰۱۰۶ ب��ه تصوی��ب 

رسید.
ب��ه گزارش چیلان، بهرام باقرزاده گفت: تهیه 
این پیش نویس ها با برگزاری جلس��ات مجازی 
بین اعضای کمیس��یون فنی در امسال صورت 

گرفته است. 
ب��ا تصوی��ب اس��تاندارد فوق الزام��ات کیفی 
و ابع��ادی فولاده��ای الکتریک��ی غیرجهت دار 
درمص��ارف صنای��ع الکتریک��ی نظیر س��اخت 
تران��س، موتوره��ای الکتریک��ی و... اجرای��ی و 

قانونمند می شود.
دبی��ر کمیت��ه اس��تاندارد و کیفی��ت انجمن 
ف��ولاد تأکی��د ک��رد: نظر ب��ه نزدیک��ی طرح 
موضوعات و عناوین استانداردی در کمیته های 
برنامه ریزی س��ازمان ملی اس��تاندارد درس��ال 
جدی��د، ب��ه اطلاع می رس��اند اعض��ای انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران می توانند موضوعات 
خ��ود را جه��ت ط��رح در کمیت��ه مذک��ور به 
انجمن ارس��ال کرده تا با مش��ارکت مس��تقیم 
 ای��ن صنایع اقدام به تهیه اس��تاندارد مورد نیاز 

ایشان شود.

قیمت شمش فولادی 
پایین تر از قراضه جهانی 
در عرضه ه��ای هفته گذش��ته ب��ورس کالا، 
ش��مش ف��ولادی با نرخ ۴۲۹ دلار ب��ه ازای هر 
 ت��ن )۱۰3۰۰ تومان به ازای ه��ر کیلو( معامله

شد.
 این در حالی اس��ت که در هفته گذش��ته در 
منطقه CIS نرخ ش��مش فولادی ۵۵۹ دلار به 
ازای ه��ر تن بود و در واقع ش��مش ۲3 درصد 
پایین تر از نرخ های جهانی در بورس کالا معامله 

شد.
 نکته عجیب این اس��ت که در هفته گذشته 
نرخ قراضه وارداتی ترکی��ه از امریکا ۴۴۵ دلار 
به ازای هر تن بوده و حتی ش��مش فولادی در 
ب��ورس کالا ارزان تر از نرخ ه��ای جهانی قراضه 

معامله شده است! 
به گزارش چیلان، در هفته گذشته ۱۲۸ هزار 
و ۲3۵ تن شمش فولادی در بورس کالا عرضه 
شد که تنها ۷3 درصد عرضه های صورت گرفته 
به معامله ختم ش��د و مابقی شمش عرضه شده، 

بی مشتری ماند.

روی�خط�خبر



بینالملل

سهشنبه
12اسفند1399
18رجب1442
2مارس2021
شماره564 سالسوم

عوام��ل موثر بر قیمت ه��ا در بازار ف��ولاد در ۳ ماه فوریه، 
م��ارس و آوری��ل نش��ان می ده��د، عوامل موثر ب��ر کاهش 
 قیمت ها قدرت بیشتری نس��بت به عوامل رشد نرخ در بازار

را دارند.
ب��ه گ��زارش ایراس��ین، در ماه فوری��ه عوامل اثرگ��ذار بر 
کاهش قیمت ها ش��امل م��واردی همچون کاه��ش فعالیت 
تج��اری در چین و جنوب ش��رقی آس��یا در طول تعطیلات 
کریسمس، کاهش نرخ قراضه، کاهش سفارشات بازرگانان و 
مصرف کنندگان نهایی به دلیل ورود کالاهای خریداری شده 

قبلی و رشد صادرات فولاد چین است.
 ام��ا در خص��وص عوامل موثر بر افزای��ش قیمت ها در ماه 
فوریه می ت��وان به تمایل تولیدکنندگان برای تقویت س��هم 
بازار و جبران خسارت های مالی ناشی از تجارت های ضعیف 
در ماه های گذش��ته، انتظار رش��د نرخ در بازار زغال سنگ و 

محدودیت تولید متالوژی در چین در طول زمستان به دلیل 
نیازهای زیست محیطی اشاره کرد.

کارشناس��ان صنعت فولاد با نگاهی بر این عوامل معتقدند 
که اثر عوامل کاهش��ی نرخ تاثیر بیش��تری ب��ر فرآیند بازار 
 خواه��د داش��ت و طی م��اه فوری��ه قیمت ها رو ب��ه کاهش 

خواهند رفت.
بازرگان��ان و  ام��ا در م��اه م��ارس کاه��ش سفارش��ات 
مصرف کنندگان نهایی به دلیل ورود کالاهای خریداری شده 
قبل��ی، تقاضای ضعیف محصولات ن��وردی با کاهش نرخ در 
نیمه دوم ماه مه – ژوئین به کش��ورهای خاورمیانه و شمال 
افریقا و رشد صادرات فولاد در چین از جمله موارد اثر گذار بر 

کاهش قیمت ها در بازار فولاد خواهند بود.
 در مقاب��ل م��واردی مانند تمای��ل تولیدکنن��دگان برای 
تقویت س��هم ب��ازار و جبران خس��ارت های مالی ناش��ی از 

تجارت ه��ای ضعیف در ماه های گذش��ته، انتظار رش��د نرخ 
در ب��ازار زغال س��نگ )این دو م��ورد در ماه فوری��ه نیز جزو 
م��وارد اثرگذار مثبت بر قیمت ها بودن��د( احیای تقاضا برای 
محص��ولات فولادی در بخش ساخت وس��از در اتحادیه اروپا 
و کش��ورهای cis و انتظار تضعیف ن��رخ قراضه در ترکیه از 
جمل��ه عوامل موث��ر بر افزایش قیمت ها هس��تند که به نظر 
فع��الان و تحلیلگران ای��ن صنعت، عوامل موث��ر بر افزایش 
قیمت ها، اثر بیش��تری نس��بت به عوامل کاهش دهنده نرخ 
 دارند. در نتیجه باید منتظر افزایش قیمت ها در بازار طی ماه 

مارس باشیم.
تحلیل ه��ا نش��ان می ده��د ک��ه در م��اه آوری��ل کاهش 
فعالیت ه��ای تجاری در کش��ورهای مس��لمان در طول ماه 
رمضان، رش��د تولید فولاد پس از رفع محدودیت های تولید 
در ط��ول فصل گرما در چین، رش��د صادرات فولاد در چین 

و در نهایت پیش بینی کاه��ش نرخ قراضه در ترکیه از جمله 
اتفاقاتی هستند که از آنها با عنوان عوامل تاثیرگذار بر کاهش 
قیمت ها در بازار یاد می ش��ود. موارد اثرگذار بر رشد قیمتی 
همچون تمایل تولیدکنندگان برای تقویت بازار و انتظار رشد 
قیمت ها در بازار زغال سنگ که برای 2 ماه فوریه و مارس نیز 
وج��ود دارد، از عوامل موثر بر افزایش قیمت ها در ماه آوریل 
نی��ز خواهد بود. البته در کنار این 2 مورد تقاضای زیاد برای 
محصولات نوردی در بازارهای اتحادیه اروپا و CIS نیز وجود 

داشته است.
در مجموع می توان گفت که تحلیل ها حاکی از آن اس��ت 
ک��ه در ماه آوریل نیز همچ��ون فوریه، عوامل موثر بر کاهش 
نرخ اثرات بیش��تری بر بازار خواهند داش��ت و دوباره بعد از 
صعودی ش��دن قیمت ها در ماه مارس، بازهم ش��اهد کاهش 

نرخ در آوریل خواهیم بود.

وضعیت بازار فولاد تا ۳ماه آینده

»ریوتینتو«بهدنبالسازگاریبامحیطزیست
گروهمعدن

ریوتینتو در تلاش برای س��اخت س��ازگارتر با 
محیط زیس��ت س��اخت فولاد، تولید ماده اولیه 

فولاد کم کربن را کشف خواهد کرد.
به گ��زارش صنعت کار، این غ��ول معدنکاری 
ب��ه عن��وان بخش��ی از ت��لاش با ش��رکت های 
و  )Stahl-Holding-Saar (SHS  اروپای��ی 

 Paul Wurth همکاری کرده است.
Paul Wurth یک ش��رکت مهندسی با مقر 
مرکزی لوکزامبورگ اس��ت که طیف وسیعی از 
فناوری ها را برای ساخت فولاد طراحی و عرضه 
می کن��د و SHS هلدین��گ مدیریت��ی برای دو 

شرکت فولادی، دیلینگر و سارستال است.
این همکاری قابلیت تبدیل گندله سنگ آهن 
به آهن بریکت داغ کم کرب��ن، ماده اولیه فولاد 
را با استفاده از هیدروژن سبز تولید شده از برق 
 Paul در کانادا کش��ف خواهد کرد. ریوتینتو با
Wurth و SHS ب��رای این پروژه تفاهمنامه ای 
امضا کرد، که آخرین تلاش دومین شرکت معدن 
بزرگ جهان برای تلاش در س��اخت فولاد بدون 
کربن اس��ت. در دسامبر س��ال 2۰2۰، ریوتینتو 
اعلام کرد که در 2س��ال آینده ۱۰ میلیون دلار 
در پروژه ه��ا و تحقیقات تولید ف��ولاد کم کربن 
سرمایه گذاری می کند و در همکاری با بزرگترین 

تولید کننده فولاد در جهان کار می کند.

 فشار برای فولاد بدون کربن �
اقدامات ریوتینتو برای کش��ف گزینه های فولاد 
کم کربن در حالی انجام می ش��ود که سهم کربن 
در صنعت فولاد تحت بررس��ی اس��ت. طبق گروه 
 ،The Climate Group بین المللی غیرانتفاعی
هر تن فولاد تولید شده حدود ۱.۸ تن دی اکسید 

کربن ایجاد می کند. سالانه، بخش فولاد به تنهایی 
تقریبا ۷ درصد از انتشار گازهای گلخانه ای جهان 
را تشکیل می دهد. انتظار می رود که تقاضای فولاد 
 ۱۹-Covid در سال 2۰2۱ پس از رکود ناشی از
دوب��اره جبران ش��ود و ای��ن فلز ب��رای پروژه های 
زیربنایی سبز که به عنوان بخشی از استراتژی های 

گس��ترده تر کربن زدایی دنبال می ش��ود، حیاتی 
است، تولید کنندگان فولاد برای کاهش بار زیست 
محیطی مواد فشار دارند.چالش های مربوط به عدم 
کربناسیون بخش به طور معمول حاشیه سود کم 
فلز و همچنین مسائل سیاسی است – فولاد غالبا 
یک منبع ضروری برای برنامه های رشد اقتصادی 

کش��ورها اس��ت و به همین ترتیب، اراده سیاسی 
کم��ی ب��رای دخالت در ای��ن بخش وج��ود دارد. 
فناوری و زیرس��اخت ها معمولا ب��ه عنوان موانعی 
در براب��ر کربن زدایی دیده می ش��وند، با س��هولت 
دسترس��ی و استفاده از زغال س��نگ این اطمینان 
را می ده��د که س��وخت م��ورد نیاز فولاد س��ازی 
اس��ت.اتحادیه اروپ��ا ظرفی��ت هی��دروژن ب��رای 
جایگزینی زغال س��نگ در س��اخت فولاد را کشف 
کرده اس��ت و در دسامبر س��ال 2۰2۰ تحقیقات 
خ��ود را در م��ورد احتمال اس��تفاده هیدروژن در 
بخش منتش��ر ک��رد. صنعت آهن و ف��ولاد حدود 
 ۴ درصد از انتش��ار دی اکس��ید کرب��ن در اروپا را

تشکیل می دهد.
اتحادیه اروپا همچنین ظرفیت استفاده موفقیت 
آمیز هیدروژن در فولاد سازی را در گشودن دریچه 
انتقال گس��ترده تر به اقتصاد هی��دروژن می داند. 
تلاش های انجام شده در بخش فولاد می تواند برای 
دکرب��ن زدایی در بخش های دیگر مانند قطارهای 
مجه��ز به هیدروژن یا جایگزینی گاز طبیعی برای 

گرم کردن، تأثیر ناگوار داشته باشد.
 فشار کربنیزاسیون ریوتینتو �

ریوتینتو هدف بلندمدت انتش��ار خالص صفر تا 
س��ال 2۰۵۰ را دارد و اه��داف ف��وری آن کاهش 
ش��دت کربن آن تا ۳۰ درص��د در پایان این دهه 
اس��ت. این ش��رکت همچنین سه س��ال از اتمام 
واگذاری دارایی های زغال سنگ خود را می گذراند.

 سرمایه گذاری چین
 در توسعه صنایع

چی��ن در امس��ال میلادی ۰.2 تریلی��ون دلار برای 
توسعه ۳۰۰ طرح صنعتی سرمایه گذاری می کند.

به گزارش ایراس��ین، چین در امس��ال میلادی ۱۰۰ 
طرح زیرس��اختی، ۱۰۰ طرح برای توسعه اشتغالزایی 
و ۱۰۰ طرح علم و فناوری مبلغی بالغ بر ۱.۳ تریلیون 
»رنمنب��ی« )ارز رس��می چین( مع��ادل ۰.2 تریلیون 
دلار س��رمایه گذاری می کند. از س��وی دیگر چین یک 
س��رمایه گذاری ۴۳ میلیارد دلاری دیگر نیز در دس��ت 
اجرا دارد.بحث فولاد سبز و فولاد بدون کربن نیز جزو 
این طرح ها محس��وب می ش��ود. چین از مدت ها قبل 
حرکت به سمت تولید فولاد سبز را آغاز کرده و در این 
راه اقدامات��ی همچ��ون کاهش تولید و تغییر س��وخت 
نیروگاه های تولید فولاد را در دستور کار قرار داده است.

رشد ۳.۴ درصدی 
صادرات میله های فولادی 

از امریکا
صادرات میله های فولادی از امریکا در ماه دس��امبر 
۳.۴ درصد رشد داشته است. به گزارش ایراسین، امریکا 
در م��اه دس��امبر در مجموع 2۸ ه��زار و ۳2۸ تن میله 
فولادی صادر کرده که در مقایسه با ماه نوامبر ۳.۴ درصد 
رشد داشته است. میزان میله های فولادی صادر شده 
در ماه دس��امبر از امریکا در مقایس��ه با دسامبر 2۰۱۹ 
میلادی ۱۸.۷ درصد رش��د داش��ته اس��ت. در مقیاس 
م��ادی، 2۶ میلی��ون و ۳۰۰ هزار دلار میله فولادی در 
ماه دسامبر از امریکا صادر شده است. در ماه نوامبر این 
رقم 2۴ میلیون و ۶۰۰ هزار دلار و در دس��امبر 2۰۱۹ 
میلادی نیز 2۰ میلیون و ۹۰۰ هزار دلار بوده اس��ت. 
بیشترین حجم میله های فولادی صادر شده از امریکا 

در ماه دسامبر روانه کانادا شده است.
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رئیس کل دادگس��تری اس��تان کرمان گفت: تشکیل شرکت 
س��رمایه گذاری با مشارکت و پیشگامی ش��رکت های صنعتی و 
معدنی اس��تان به منظور توس��عه اقتصادی و ارتقای اشتغال در 

حوزه های غیرمعدنی ضروری است.
به گزارش ایرنا، یدالله موحد در پنجاه و هش��تمین نشس��ت 
ش��ورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی اس��تان کرمان در 
مح��ل اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کش��اورزی افزود: 4منبع 
س��رمایه گذاری خارجی، صندوق توس��عه ملی، بازار س��رمایه و 

س��رمایه گذاری شرکت های بزرگ صنعتی و معدنی برای تامین 
مناب��ع مالی پروژه ها و نقدینگی مورد نی��از به بنگاه ها و تعریف 
ش��ده اس��ت که هر یک در جایگاه خود تاثیرگذار هستند.  وی 
با اش��اره به این مطلب که ذخایر معدنی اس��تان در زمینه های 
مختلف مس، فولاد، س��نگ آهن و کرومیت محدود و پایان پذیر 
اس��ت، تصریح کرد: زمانی که یک واحد صنعتی و معدنی بزرگ 
در اس��تان کرمان سالانه ۱۰ هزار میلیارد تومان سود دارد، باید 
از منابع آن برای توس��عه بنگاه های متوس��ط و خرد و توس��عه 

اقتصادی در حوزه های مختلف اس��تفاده شود. نماینده عالی قوه 
قضاییه در استان کرمان با اشاره به اینکه برای ایجاد هر اشتغال 
در ح��وزه صنایع بزرگ نیاز به 4 میلیارد تومان س��رمایه گذاری 
اس��ت، اظهار کرد: توس��عه اش��تغال در حوزه های خرد با صرف 
هزینه بس��یار پایین موجب توسعه اش��تغال های پایدار می شود 
و از ای��ن رو باید ب��ه این حوزه توجه لازم ص��ورت گیرد. موحد 
ب��ا تاکی��د بر این مطلب ک��ه چرخه ناقص در ح��وزه صنعتی و 
معدنی استان موجب می شود که مواد معدنی موجود، تبدیل به 

شمش نشود، عنوان کرد: این درحالی است که عمده سودآوری 
و ارزش اف��زوده حوزه معدنی پس از تولید ش��مش اس��ت و در 
این زمینه اس��تان کرمان به نوعی خام فروش��ی می کند. وی با 
اشاره به پشتیبانی کامل در دستگاه قضایی از اقدامات بنگاه های 
اقتصادی در حوزه س��رمایه گذاری و توسعه اشتغال، تاکید کرد: 
اس��تان کرمان به شدت از خام فروشی نوع دوم که درحال حاضر 
انجام می شود، متضرر است و باید به شکلی اقدام شود که صنایع 

پایین دستی توسعه یافته و استان از مزایای آن بهره مند شود.

در پی افزایش نرخ مصالح متاس��فانه ش��اهد افزایش لحظه ای نرخ 
مس��کن هم خواهیم بود و باید منتظر روزی باش��یم که به دلیل عدم 
توانای��ی در خری��د، خرید و فروش ها به حداقل تعداد ممکن برس��د و 
این رکود در بازار را رقم خواهد زد. به گزارش فارس، ساخت وس��از و 
تعمیرات ساختمان از اعمالی است که همواره بوده و هست، انجامش 
از ملزومات و ضروریات زندگی بش��ری اس��ت، برای احداث یا تعمیر 
فیزیکی ساختمان نیاز به مصالح ساختمانی است، یکی از این مصالح 
سیمان است همه ما می دانیم بدون سیمان دیواری چیده نمی شود. 
در حالی که مدت ها است تهیه مسکن برای جوانان تبدیل به آرزویی 
دس��ت نیافتنی ش��ده چند ماهی است ش��اهد افزایش دو برابری نرخ 
سیمان از درب کارخانه تا بازار هستیم، البته تعداد محدودی از مصالح 

فروشی ها می گویند سیمان فعلا موجود نیست.
سقف�نرخ�سیمان�در�مازندران��۳۲هزار�تومان!���

طبق بازدید فارس از فروش��ندگان و مصالح فروش��ی های کوچک 
و عمده فروش��ی ها؛ نرخ خرید هر پاکت س��یمان از درب کارخانه های 
س��یمان کیاس��ر یا نکا حدود ۱۷ هزار تومان، نرخ خرید س��یمان از 
خرده فروش��ی ها در مصالح فروش��ی های شهر ساری ۲4 هزار تومان و 
نرخ هر پاکت سیمان در غرب استان حدود ۳۲ هزار تومان است.  این 
روزها انبارزنی و احتکار سیمان در برخی از شهرهای استان به گوش 
می رس��د، در ش��هر ساری به دلیل مجاورت با دو کارخانه سیمان نکا و 
کیاس��ر ش��اید کمتر احتکار به چشم بخورد، یا موجودی سیمان مبدا 

به دلیل خرابی در بخشی از کارخانه کم باشد.

قیم�ت�ف�روش�را�عام�ان�ف�روش�ی�ا�دلالان�تعیین���
می�کنند

یکی از کارگران کارخانه س��یمان نکا می گوید ما س��یمان را درب 
کارخان��ه ب��ا نرخ ه��ر پاکت ۱۷ هزار و ۲۰۰ توم��ان تحویل می دهیم 
) ای��ن ن��رخ درب کارخان��ه س��یمان کیاس��ر حدود ۱۶ ه��زار و ۹۰۰ 
توم��ان اس��ت( عام��لان فروش به صورت عمده س��یمان را خریداری 
 می کنن��د و ب��ا احتس��اب هزینه ه��ای حمل قیمتی را ب��رای فروش 

تعیین می کنند.
وی اضافه می کند؛ در تعیین نرخ سیمان در مقصد، مسافت حرف 
اول را می زند به این معنا که رانندگان در زمان تحویل س��یمان کرایه 
پشت کارتی دریافت می کنند! و این موضوع موجب افزایش نرخ تمام 

شده این محصول می شود.
چه�سیمانی�می�خواهید؟�مرغوب�باشد!�برای�کدام���

کارخانه!�
در ادامه یک عمده فروشی سیمان در ساری در پاسخ به این سوال 
که نرخ هر پاکت سیمان چند؟ می گوید؛ بستگی دارد چه نوع سیمانی 
می خواهید؟ مرغوب یا معمولی؟ سیمان کیاسر باشد یا سیمان نکا؟ 
می پرس��یم تفاوتش در چیس��ت؟ به نرخ اش��اره می کند! نرخ سیمان 
کیاس��ر پاکت��ی ۲۳ ه��زار تومان و نرخ س��یمان ن��کا پاکتی ۲4 هزار و 

۵۰۰تومان است ما در خدمتتان هستیم! 
مجبوریم�سیمان�مرغوب�بخریم��

در ادام��ه به س��راغ صمد ربانی، مس��ئول انجم��ن صنفی کارگران 

س��اختمانی در اس��تان رفتیم و درباره اوضاع نرخ س��یمان پرسیدیم، 
بیان می کند؛ در غرب استان بودم یک پاکت سیمان را به نرخ ۳۲ هزار 
تومان خریدم، البته این نابسامانی ها در همه بخش ها وجود دارد، در 

مصالح ساختمانی بیشتر! 
وی اضافه می کند؛ در تا ۳ ماه اخیر افزایش نرخ سیمان باعث نگرانی 
ش��ده اس��ت، چرا که ما مصرف کننده هستیم و آسیب خواهیم دید، از 

طرفی به هر حال مجبوریم سیمان مرغوب بخریم.
نگهداری�سیمان�در�انبار���

ربانی ادامه می دهد: در مصالح فروشی ها یکی از ترفندهایی که به 
کار می رود، نگهداری سیمان در انبار است، فروش پس از چند روز با 
نرخ بالاتری صورت می گیرد، اگر بخواهم مقایس��ه ای در نرخ س��یمان 
از س��ال گذش��ته تاکنون داش��ته باشم باید بگویم که افزایش ۳ برابری 

صورت گرفته است.
رئیس اتحادیه کارگران ساختمانی ادامه می دهد؛ نکته مهم اینکه 
بعد از ش��یوع کرونا ش��اهد وقفه در بحث ساخت وس��ازها بودیم، البته 
این روزها ساخت وس��ازها از س��ر گرفته ش��د، مردم با مش��اهده تغییر 
نرخ مصالح که روزانه اتفاق می افتاد بنا را بر تعجیل در ساخت وس��از 
می گذارند پس در تقاضا شاهد تغییر نیستیم، محصول هم که همان 

است.
وی می گوید: عدم توزیع به موقع محصولات از جانب عاملان فروش 
موجب افرایش نرخ عرضه محصول خواهد ش��د، از این روز کارفرماها 
و مصرف کنندگان متضرر می ش��وند. ربانی تاکید می کند: هر چه که 

باشد جالب است که گوش شنوایی نیست مقصر اصلی سازمان صنعت، 
مع��دن و تج��ارت اس��ت که هی��چ نظارت و کمکی ندارد، فقط ش��عار 

می دهند! چه کسی به دادمان خواهد رسید؟
اینطور�که�می�گویند�نیست�هزینه�حمل�بالا�است!���

در ادام��ه یک��ی از عاملان فروش از کارخانه س��یمان کیاس��ر اعلام 
می کند؛ نرخ فروش س��یمان از درب کارخانه پاکتی ۱۷ هزار تومان 
اس��ت، نرخ هر تن س��یمان که حاوی ۲۰ پاکت اس��ت حدود ۳4۰ هزار 
تومان اس��ت، کرایه حمل س��یمان تا ساری برای هر تن سیمان حدود 
۵۰ هزار تومان است، سیمان را خریداری می کنیم برای خالی کردن 
بار هر ماشین ۲۰۰ هزار تومان به کارگر پول می دهیم، هر نیسان هم 
پاکت��ی ۵۰۰ توم��ان پول می گیرد تا ب��ار را ببرد یعنی حدود ۲۰ هزار 
تومان تا اینجا هزینه داشت مابقی مبلغ دریافتی سودی است که بابت 

زحمت دریافت می شود.
م��ردم به خاط��ر ترس از افزایش نرخ ش��روع ب��ه خریداری مصالح 
س��اختمانی کردند چرا که این کار را برای خود س��ود تلقی می کنند، 
دو ماه قبل نرخ سیمان پاکتی ۱۲ هزار تومان بود، با چک کردن نرخ 
روز سیمان و یک حساب سر انگشتی می توان نرخ آینده این محصول 

را تخمین زد و برنامه ریزی کرد .
نکته مهم اینکه در پی افزایش نرخ مصالح متاسفانه شاهد افزایش 
لحظه ای نرخ مسکن هم خواهیم بود و باید منتظر روزی باشیم که به 
دلیل عدم توانایی در خرید، خرید و فروش ها به حداقل تعداد ممکن 

برسد و این رکود در بازار را رقم خواهد زد.

ضرر�کرمان�از�خام�فروشی�مواد�معدنی

نابسامانی�در�بازار�مصالح�ساختمانی�مازندران

خطرات زیست محیطی »معدن دالی«
گروه معدن

راوه روستایی از توابع بخش مرکزی شهرستان 
دلیجان در اس��تان مرکزی است که در دهستان 
دودهک ق��رار دارد که براس��اس آم��ار موجود، 
تعداد جمعیت این روس��تا در س��ال ۱۳۹۹ بالغ 
بر ۲ هزار نفر اس��ت که حدود یک سوم جمعیت 
روس��تای شهرس��تان دلیج��ان را در خود جای 
بزرگ تری��ن روس��تاهای شهرس��تان  از  و   داده 

دلیجان است.
ب��ه گزارش تس��نیم، »معدن دال��ی« با مجوز 
برداش��ت ۲ عنصر فلز»ط��لا« و »مس« ازجمله 
معادن شهرس��تان دلیجان به ش��مار می رود که 
ای��ن روزه��ا فعالیت ی��ا عدم فعالی��ت آن محل 
مناقش��ه قرار گرفته به طوری که از یکسو برخی 
مس��ئولان دولتی همچ��ون متولی��ان صنعت و 
معدن اس��تان مرکزی آن را دارای مجوز دانسته 
و فعالیت چنین معدن��ی را قانونی می دانند و از 
س��وی دیگر نماینده مردم دلیجان و محلات در 
مجلس به دلی��ل مخالفت مردم ک��ه آن را یک 
تهدید زیس��ت محیطی می دانند با فعالیت معدن 

دالی در راوه دلیجان مخالف است.
ذخایر�۱۲میلیون�تنی�مس��

سید کمال فدائی فروتن، معاون امور معادن و 
صنایع معدنی س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان مرکزی با اشاره به فعالیت »معدن دالی« 
در راوه شهرس��تان دلیج��ان اظهارک��رد: یک��ی 
از مع��ادن مه��م که در گروه ۶ ق��رار دارد معدن 
دالی واقع در منطقه اس��تان مرکزی، شهرستان 
دلیج��ان، در 8 کیلومتری روس��تای راوه دارای 
وس��عت ۵.8 کیلومترمربع و با اکتش��اف ۲ کانی 
موادمعدنی مس و طلا است، ولی چون وضعیت 
طلای آن مشخص نیس��ت اما آنچه در وضعیت 
ظرفیت پروانه س��الیانه معدن درج شده »مس« 
با ذخیره قطعی ۵ میلیون تن و ذخیره احتمالی 

آن ۱۲ میلیون تن است.
وی اف��زود: این معدن یک مج��وز بهره برداری 
دارد ک��ه مج��وز بهره برداری آن س��الیانه حدود 
48۰ هزارتن در سال است که با توجه به عیار و 
ذخیره مناس��ب معدن می تواند با فعال شدن آن 
و ب��ا توجه به نرخ مس در دنی��ا، در حوزه ارزی 
موثر خواهد بود. معادن مس ما در ۳ شهر ساوه، 
زرندیه و دلیجان قرار گرفته است که در دلیجان 

ی��ک معدن دیگر به جز این »معدن دالی« فعال 
است ولی در ساوه و زرندیه درحال کار اکتشافی 
اس��ت و در س��اوه ۳ معدن فعال مس داریم که 

واحد فرآوری در آنها فعال است.
مع��اون امور معادن و صنایع معدنی س��ازمان 
صنعت، معدن و تجارت اس��تان مرکزی با اشاره 
ب��ه روند صدور پروانه های ای��ن معدن بیان کرد: 
پروان��ه اکتش��اف این معدن س��ال ۱۳84 صادر 
ش��ده که ثبت محدوده آن حداقل مربوط به دو 
سال قبل یعنی سال ۱۳8۲ بوده که درواقع یک 
معدن قدیمی اس��ت که کار اکتش��اف تکمیل و 
گزارش پایان اکتش��اف ص��ادر و باتوجه به اینکه 
مع��دن م��س و طلا ب��وده پرونده آن ب��ه تهران 
ارسال و به ش��ورای عالی معادن کشور به عنوان 
عالی تری��ن رکن در ح��وزه معادن ک��ه اعضایی 
مانند س��ازمان های منابع طبیعی، محیط زیست، 
صنعت، معدن و تجارت و برخی نمایندگان دارد 

ارجاع شده است.
فدائی فروتن ادامه داد: گواهی کشف و ذخیره 
این معدن دالی س��ال 8۹ توس��ط ش��ورای عالی 
معادن بررس��ی و تصویب و ابلاغ ش��ده اس��ت و 
اس��تان هم به واس��طه این تایید پروانه و گواهی 
کش��ف را صادر کرده است و در برج ۶ )شهریور( 

س��ال ۱۳۹۱ پروان��ه بهره ب��رداری صادر ش��ده 
اس��ت که می بینید یک معدن قدیمی داریم که 
مجوزه��ای اولیه دهه 8۰ و در س��ال ۹۱ مجوز 
رسمی آن )پروانه بهره برداری( صادر شده است.

وی با اشاره به برخی انتقادات به فعالیت معدن 
دال��ی اضافه ک��رد: برخی می گوین��د این معدن 
مجوز نداش��ته که چنین چیزی صحیح نیس��ت 
زیرا اگر اس��تان هم اشتباه کند چون موضوع در 
شورای عالی معادن کشور مورد تایید قرار گرفته 
هیچ خللی راجع به صدور مجوزهای معدن وجود 

ندارد.
مع��اون امور معادن و صنایع معدنی س��ازمان 
صنعت، معدن و تجارت اس��تان مرکزی تصریح 
کرد: ن��وع روند در ای��ن محدوده م��اده معدنی 
کمترین تخریب را دارد، بنابراین س��طح تخریب 
این معدن بس��یار کم است یعنی همکاران ما که 
بررس��ی کردند ش��عاع تخریب معدن 4۰۰ متر 
اس��ت که کمترین س��طح تخریب را دارد. اشاره 
شده بود شاید فعالیت و تخریب شیمیایی داشته 
باشد که البته در یک معدن ۲ کار بیشتر نداریم 
عملیات اس��تخراج و عملیات حم��ل و بارگیری 
به محل دیگ��ری که یعنی هیچ کار ش��یمیایی 
نداریم چراکه این ماده به مراکز فرآوری بارگیری 

و ارس��ال می ش��ود. فروتن مطرح ک��رد: درباره 
آب و مص��رف آب منطق��ه هم در جلس��ه ای که 
در س��ازمان محیط زیست اس��تان تشکیل شد، 
نماینده آب منطقه ای حضور داشت و درخصوص 
وضعی��ت موافقت خ��ود اعلام کرد این ش��رکت 
مجوز اس��تخراج ۷ لیتر بر ثانیه را گرفته و چون 
مجوزه��ای لازم را گرفته دخل و تصرفی در آب 

منطقه ندارد.
وی خاطرنشان کرد: س��ازمان امور اراضی هم 
اع��لام کرده چ��ون در محدوده مع��دن درختان 
و گیاه��ان ممنوع القط��ع وجود ن��دارد از نظر ما 
فعالیت معدن بلامانع است، ما به عنوان سازمان 
صنع��ت، معدن و تج��ارت ۱۰۰ درص��د موافق 
هس��تیم زیرا مجوزدارد و مجوزهایی را دارا است 

که جای شک و شبهه نیست.
مع��اون امور معادن و صنایع معدنی س��ازمان 
صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان مرکزی عنوان 
کرد: درباره مسائل محیط  زیستی باید گفت ابتدا 
این معدن تصویب ش��ده و بعدها آن منطقه جزو 
مناطق چهارگانه به حس��اب آم��ده یعنی پروانه 
معدن س��ال ۹۱ صادر شده و س��ال ۹۲ منطقه 
ج��زو مناطق چهارگانه بوده و از س��ویی گواهی 
کشف آن س��ال 84 صادر و تحقیقات و اقدامات 

در خصوص محدوده خیلی س��ال ها بعد صورت 
گرفته است.

فروت��ن توضیح داد: در آن س��ال روند قانونی 
درباره معدن صورت گرفته حتی با محیط زیست 
درباره ابهامات فعالیت معدن انجام ش��ده اس��ت 
و بای��د بگویم ای��ن فعالیت به مردم و کش��ور با 
اشتغال زایی و درآمد کارها منفعت دارد. در عین 
حال، ما و محیط زیست و دیگر نهادها بر مسئله 
نظارت داریم و درصورت خسارت احتمالی تیمی 
برای بررس��ی مراجعه خواهد ک��رد و درصورت 
وجود خس��ارت سریعا دس��تور توقف و اصلاح و 

جبران لازم را صادر می کند.
مهرتایی�د�س�ازمان�محیط�زیس�ت�بر���

آلایندگی�دالی
علیرضا س��لیمی، نماین��ده م��ردم دلیجان و 
محلات در مجلس نیز از آلایندگی محیط زیستی 
معدن دال��ی انتقاد کرد و اظهار ک��رد: دو بحث 
در این ب��اره وج��ود دارد، یک��ی اینکه س��ازمان 
محیط زیست رس��ما و به صراحت با ارسال نامه 
بر موضوع آلاینده ب��ودن این معدن تاکید کرده 

است.
وی اف��زود: این درحالی اس��ت ک��ه مخالفت 
س��ازمان محیط زیس��ت هم اخیرا اتفاق افتاده و 
اعلام ش��ده اس��ت که باید آقایان توضیح دهند 
باتوجه به اینکه متولی اصلی بحث زیست محیطی 
س��ازمان محیط زیست است آیا با توجه به وجود 
ای��ن آلودگی که س��ازمان اعلام ک��رده می توان 
دنبال امر که به اذعان و گفته آنها توس��عه پایدار 

است رفت یا خیر؟
عضو هیات رئیسه مجلس یادآوری کرد: نکته 
دوم، پای��ه نظام ما یک نظام مردمی اس��ت و به 
هر کیفیت امروز مردم به این موضوع اعتراضاتی 
دارند و هیچ یک از مس��ئولان تا به امروز با مردم 
صحبت نکرده و در هر حال وقتی بحث اجتماعی 
داریم و از س��وی دیگر مس��ئله محیط زیس��تی 
مطرح است، باید متولیان توضیح لازم را به مردم 

و افکار عمومی بدهند.
س��لیمی بیان کرد: ما خادم مردم هس��تیم و 
امروز مردم معترض هس��تند و مس��ئله اعتراض 
مردم را به عنوان نماینده همین مردم در منطقه 
به گوش مسئولان رسانده ایم، این دو مسئله که 
بیان شد را باید در ملاحظات تصمیم گیران مورد 

توجه قرار گیرد.

بهره برداری از کارخانه 
 معدن زغال سنگ
 کوچکعلی شمالی 

معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت، 
معدن و تجارت خراسان جنوبی از آغاز عملیات اجرایی 
کارخانه زغال ش��ویی معدن زغال س��نگ کوچکعلی 

شمالی در شهرستان طبس خبر  داد.
به گزارش ش��اتا، حجت ایمانطلب در حاش��یه این 
مراس��م گفت: این کارخانه زغال شویی توسط شرکت 
توس��عه مع��ادن فلات زرین کیمی��ا در مجتمع زرین 
کیمیای طبس و در جوار معدن زغال سنگ کوچکعلی 

شمالی در سال ۱4۰۰ ایجاد و احداث خواهد شد.
وی اف��زود: عملیات اجرای��ی احداث این کارخانه با 
س��رمایه گذاری بالغ بر ۲ هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال و با 
ظرفیت تولید سالانه ۳۵۰ هزار تن کنسانتره آغاز شد.

وی تصریح کرد: پیش بینی می شود با بهره برداری 
از این واحد برای حدود 8۰ نفر اشتغال ایجاد شود.

معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت، 
معدن و تجارت خراسان جنوبی یادآور شد: فاز نخست 
معدن زغال سنگ کوچکعلی شمالی در طبس همزمان 
ب��ا ای��ام الله دهه فجر با ذخیره قطعی حدود 4۰ میلیون 
تن زغال سنگ حرارتی و استخراج اسمی ۹۶ هزار تن 
در سال، با سرمایه گذاری ۵۰۰ میلیارد ریال و اشتغال 

حدود ۱۰۰ نفر رسما به بهره برداری رسید.

برگزاری مزایده معادن 
فارس تا یک ماه آینده

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت فارس با اشاره 
ب��ه بخش��نامه ابلاغی وزارت صنع��ت ، معدن و تجارت 
مبنی ب��ر آزادس��ازی حدود ۲۰۰۰ مح��دوده معدنی 
بلوکه ش��ده در اس��تان، از فعال سازی ۲8 معدن راکد و 
س��لب صلاحیت ۱۹ بهره بردار )طبق ماده ۲۰ قانون 

معادن( خبرداد.
ب��ه گزارش ش��اتا، حمیدرضا ای��زدی افزود: در حال 
حاضر پروانه اکتش��اف صادره برای معادن ۲۶۶ فقره 
می باشد و در کنار آن ۱44 فقره گواهینامه کشف نیز 

صادر شده است.
ب��ه گفت��ه وی ، ذخیره قطعی معادنی که برای آن ها 
گواهینامه کشف صادر شده بالغ بر ۵۲۰ میلیون تن و 

۲۱۰ میلیارد ریال سرمایه گذاری می باشد.
رئی��س س��ازمان صنعت، معدن و تج��ارت فارس با 
اش��اره به اینکه کل پروانه های بهره برداری موجود در 
بخش معدن ۶4۷ فقره است، ابراز داشت: ذخیره قطعی 
معادن ۳ هزار و ۳4۳ میلیون تن با سرمایه گذاری 8 هزار 
و ۶۰۹ میلیارد ریال است که ظرفیت استخراج اسمی 
این معادن سالیانه ۵۱/۵ میلیون تن اعلام شده است.

وی، س��هم بخش معدن از اش��تغال اس��تان را 8 هزار 
و ۷8۲ نف��ر اع��لام ک��رد و گفت: تا کنون ۳۹ فقره مجوز 
برداشت با ظرفیت استخراج ۱/8 میلیون تن نیز برای 

متقاضیان صادر شده است.
رئیس سازمان صنعت ، معدن وتجارت استان فارس 
در پاس��خ به اینکه دولت به طور متوس��ط وس��الیانه از 
معادن استان فارس چقدر درآمد دارد، گفت: پرداخت 
حقوق دولتی وصولی از معادن استان در سال ۹8 بالغ 
ب��ر ۳8۲میلی��ارد ریال بوده که این میزان در س��ال ۹۹ 

حدود 8۰۰ میلیارد ریال برآورد می شود.
ایزدی با تأکید بر اینکه جایگاه معدنی استان فارس 
در س��طح کشور جایگاه مناس��بی است، تصریح کرد: 
فارس از لحاظ تعداد معادن فعال رتبه ۲، اشتغال معادن 
فعال رتبه ۶، استخراج واقعی رتبه ۷، استخراج اسمی 
رتبه ۵ و از نظر ذخایز قطعی رتبه ۲ کشور را در اختیار 

دارد.
رئیس س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت فارس در 
بخش دیگری از س��خنان خود درب��اره اقدامات انجام 
شده برای فعال سازی معادن استان نیز گفت: با توجه 
به بخشنامه های ابلاغی وزارت صنعت ، معدن وتجارت 
آزادسازی حدود ۲۰۰۰ محدوده معدنی بلوکه شده در 
فارس در دستورکار قرار دارد و در هفته های اخیر بیش 
از ۷۰ درخواست صدور پروانه اکتشاف تعیین تکلیف 
ش��ده اند. همچنین برای بی��ش از ۳۰ پرونده موافقت 

های لازم اخذ شده است.
ایزدی همچنین از صدور ۳۵ فقره پروانه اکتش��اف، 
گواهینامه کش��ف و پروانه بهره برداری از ابتدای مهر 
ماه س��ال جاری تاکنون خب��رداد و افزود: صدور بیش 
از ۱۰۰ اخطار و انجام صورت جلسه تعیین تکلیف در 
خصوص معادن راکد باعث ش��د تا ش��اهد فعال سازی 
۲8 معدن راکد و سلب صلاحیت ۱۹ بهره بردار )طبق 
ماده ۲۰ قانون معادن( باشیم. وی همچنین به شروع 
فرآیند احصاء و پایش اطلاعات گواهینامه های کشفی 
که مهلت یک ساله اولویت آن ها بر اساس ماده 8 قانون 
معادن س��پری شده اش��اره و خاطرنشان کرد: مزایده 
معادن، گواهینامه های کش��ف و پروانه های اکتش��اف 
حائز شرایط مزایده در یک ماه آینده برگزار می شود.

اخبار

رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی معدن خراسان شمالی 
گفت: به تازگی گزارش هایی مبنی بر برداش��ت غیرمجاز از 
معادن سرب و روی در برخی معادن دارای پروانه شهرستان 

اسفراین گزارش شده که سبب نگرانی شده است. 
مهدی سجادی به ایرنا اظهارکرد: اخیرا برخی معادن در 
شهرس��تان اس��فراین عرصه حضور انبوه برداشت کنندگان 
شده است که این اتفاق پس از ایجاد محدودیت در برداشت 

سنگ های سرب و روی از معدن آلبلاغ رخ می دهد.
وی افزود: حفاظت از معدن مطابق ماده ۱۹ قانون معادن 
بر حس��ب درخواس��ت بهره بردار بر عهده نی��روی انتظامی 

اس��ت. وی با بیان اینکه اکنون برداشت غیرمجاز از معدن 
سس��ت، مع��دن آب بخ��ش، گراتی و معدن قل��ی گزارش 
ش��ده اس��ت افزود: معدن آب بخش در مرحل��ه انجام کار 
اکتشافی اس��ت، معدن سرب و روی در مناطق کوهستانی 
روس��تای سس��ت دارای پروانه بهره برداری اس��ت اما این 
معدن غیرفعال اس��ت، معدن آهن و هماتیت در روس��تای 
 قلی هم در دس��ت مزایده اس��ت تا به س��رمایه گذار جدید 

سپرده شود. 
رئی��س س��ازمان نظ��ام مهندس��ی مع��دن خراس��ان 
ش��مالی گفت: معدن س��رب و روی در گرات��ی هم اکنون 

عرص��ه حض��ور برداش��ت کنندگان ش��ده اس��ت، عی��ار 
س��نگ مع��دن در این معدن پایین اس��ت بر این اس��اس 
برداش��ت کنندگان آن را با سنگ های معدن منطقه آلبلاغ 
 اخت��لاط کرده و ب��ه کارخانه های خارج اس��تان به فروش

 می رسانند. 
وی با بیان اینکه میزان ذخیره زمین شناسی سرب و روی 
در منطقه آلبلاغ شهرس��تان اس��فراین ۲ تا ۳ میلیون تن 
پیش بینی می ش��ود افزود: میزان خلوص س��نگ معدن در 

آلبلاغ ۲۰ تا 4۵ درصد است.
وی تصریح کرد: میزان خلوص سنگ معدن سرب و روی 

در آلبلاغ بالا اس��ت از این رو برداشت کنندگان به برداشت 
غیرمج��از روی آورده ان��د البته اکنون با اس��تقرار ش��رکت 

حفاظتی ایمیدرو، منطقه در کنترل است. 
رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی معدن خراسان شمالی 
افزود: درصورتی که جلوی اقدام س��ودجویانه گرفته نشود 
علاوه بر اینکه برداش��ت های غیرمجاز معدنی به تمام نقاط 
استان سرایت خواهد کرد، به مرور عمل به قانون معادن در 

استان نیز بی اهمیت خواهد شد. 
شهرس��تان ۱۲۰ هزار نفری اس��فراین در ۶۰ کیلومتری 

جنوب شرقی بجنورد قرار دارد.

معادن اسفراین قربانی برداشت غیرمجاز 
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توزیع رانت یا آبادسازی
قیرپاشی بیشتر شد

مرضیهاحقاقی

در طول چند ماه اخیر بحث های گسترده ای 
پیرامون توزیع قیر رایگان ش��کل گرفته است. 
مدافع��ان توزی��ع قی��ر رای��گان اعتق��اد دارند 
اجرایی ش��دن ای��ن مصوبه به توس��عه راه های 
 روس��تایی و مواصلات��ی مناطق محروم کش��ور 

کمک می کند. 
در همین ح��ال، کارنامه ناموف��ق توزیع قیر 
رایگان در طول سال های گذشته، نبود شفافیت 
در ای��ن رون��د و رانت خیز ب��ودن آن مهم ترین 
دلایل بیان شده از سوی مخالفان طرح یادشده 
اس��ت. اجرای ط��رح ارائه قیر رایگان به س��ال 
۹۳ و ب��ا ارائ��ه ۵۰۰ هزار تن قی��ر رایگان برای 
پروژه ه��ای عمران��ی و راه س��ازی بازمی گردد. 
میزان قیر اختصاص یافته به این طرح س��الانه 

افزایش یافت.
 اما در س��ال ۹۸ و با توجه به کارنامه ناموفق 
اج��رای ای��ن طرح، اج��رای آن از دس��تور کار 

خ��ارج ش��د. در واقع طرحی که ب��ه ظاهر قرار 
بود زمینه توس��عه مناطق روس��تایی و محروم 
را فراه��م کن��د، در اج��را به انحراف کش��یده 
ش��د.  در این میان، نمایندگان مجلس شورای 
اس��لامی ضمن اذعان به فسادزا بودن این طرح 
تاکی��د دارند که در تدوین ط��رح جدید توزیع 
 قیر رایگان تلاش کرده اند منافذ رانت پوش��ش 

داده شود.
با ای��ن وجود، افزایش رقم اختصاص یافته به 
توزیع قیر رایگان ش��بهات را درباره ناکارآمدی 
این طرح بیش از پیش افزایش می دهد. تجربه 
مصرف قیر در طول سال های گذشته حکایت از 
این دارد که تامین ۲ میلیون تن قیر رایگان نیاز 
کش��ور به این محص��ول را تامین می کند. حال 
۲برابر ک��ردن این رقم بدون کار کارشناس��ی، 
بی توج��ه به س��رانه مصرف کش��ور و همچنین 
ب��دون در نظر گرفتن توانایی دولت برای تامین 
بودجه مورد نیاز برای اجرای آن، بیش از پیش 

حاشیه ساز شده است.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار آذربایجان شرقی 
گفت: بهره برداری از طرح های توسعه مس سونگون منجر به 

اشتغال زایی ۳هزار نفری در این مجتمع خواهد شد.
به گزارش مس پرس، علی جهانگیری با اش��اره به اجرای 
۲۲ پروژه در مجتمع مس سونگون، گفت: سونگون بیشترین 
ذخایر مس را در استان دارد و تلاش می کنیم با بهره برداری 
از پروژه های توسعه، فرآوری محصولات این مجتمع در خود 

استان صورت گیرد.
جهانگی��ری با بیان اینک��ه با اتمام ۲ پ��روژه مهم تغلیظ 
و ذوب م��س، ب��رای ۳ ه��زار نفر ]ب��ه صورت مس��تقیم و 

غیرمستقیم[ اشتغال زایی خواهد شد، اظهار کرد: برای ایجاد 
ش��هرک تخصصی صنایع پایین دس��تی مس نیز محلی در 

شهرس��تان ورزقان شناسایی ش��ده و طرح ایجاد آن نیز در 
شرکت شهرک های صنعتی کشور تصویب شده است.

وی با بیان اینکه مس، یک محصول اس��تراتژیک اس��ت، 
افزود: در اس��تان بیش از یک میلیارد تن ذخایر مس داریم 

که ۳۰ درصد از ذخایر مس کشور را شامل می شود.
وی با اش��اره به اینکه بازار مصرف مس به طور فزاینده در 
حال گسترش است، افزود: مصرف جهانی مس درحال حاضر 
حدود ۲۴ میلیون تن اس��ت و پیش بینی شده این میزان در 
سال ۲۰۵۰ میلادی به ۶۰ میلیون و در سال ۲۱۰۰ میلادی 

به بیش از ۹۰ میلیون تن برسد.

مع��اون هماهنگ��ی امور اقتص��ادی اس��تاندار آذربایجان 
ش��رقی گف��ت: ت��لاش می کنی��م مع��ادن م��س غیرفعال 
در اس��تان را فع��ال کنی��م و ب��ا تکمی��ل زنجی��ره ارزش 
 ای��ن محص��ول در اس��تان، ارزش اف��زوده آن در اس��تان

باقی بماند.
وی ب��ا بیان اینکه معدن، بهتری��ن گزینه برای جایگزینی 
نفت اس��ت، افزود: تلاش می کنیم موانع و مش��کلات بخش 
خصوص��ی را برطرف کنیم و همچنین طرحی برای فرآروی 
معادن کوچک در یک منطقه تعیین ش��ده در دست بررسی 

است.

اشتغالزایی ۳ هزار نفری در مجتمع مس سونگون

 به روزرسانی 
اتوماسیون و ابزار دقیق 

ماشین ۳ ریخته گری
سیس��تم اتوماسیون و ابزار دقیق ماشین شماره۳ 
ریخته گ��ری مداوم فولاد مبارک��ه اصفهان با اتکا به 

توان متخصصان داخلی به  روزرسانی شد.
 به گ��زارش روابط عمومی فولاد مبارکه اصفهان، 
در پ��ی اج��رای موفقیت آمی��ز این پ��روژه کامران 
م��رادی، رئیس تعمیرات ریخته گ��ری مداوم فولاد 
مبارکه اصفه��ان گفت: قدیمی و خارج از رده بودن 
سیستم نرم افزاری و سخت افزاری و همچنین وجود 
مشکلات متعدد و لزوم پاسخ به نیاز مشتری و بازار 
در جه��ت تولید محص��ول کیفی از مهم ترین دلایل 

اجرای این پروژه بود.
طراحی و اجرای این پروژه تماما توسط متخصصان 
داخلی صورت گرفت. اعتماد به ظرفیت ها و توانمندی 
داخل کش��ور به طراحی فناوری اتوماس��یون و ابزار 

دقیق ماشین های ریخته گری انجامید.
وی افزود: با وجود گس��تردگی، این فعالیت که در 
حوزه های اتوماس��یون، ب��رق، ابزار دقیق و پایپینگ 
ص��ورت می گرف��ت، ب��ا هماهنگی بی��ن واحدها و 
پیمانکاران مختلف، در مدت زمان ۲۷ روز به صورت 
شبانه روزی با رعایت شیوه نامه های بهداشتی و بدون 

هیچ گونه مشکل ایمنی و حادثه کاری انجام شد.
از ت��لاش هم��کاران واحدهای تولی��د، تعمیرات، 
تعمی��رگاه ریخته گ��ری، دفتر فن��ی تعمیرات، امور 
مهندس��ی، تعمی��رات اصلاحی تعمی��رات مرکزی 
و ش��رکت های ایریس��ا، دژپاد، احی��ا فرآیند، طراح 
فرآیندکی��ا، نصب کاوی��ان و دیگر عزیزان همکار در 

این پروژه قدردانی می کنم.
اسماعیل باقری، کارشناس اتوماسیون ریخته گری 
مداوم فولاد مبارکه اصفهان در ادامه گفت: از ابتدای 
راه اندازی ماشین ریخته گری شماره ۳ تاکنون از سه 
دس��تگاه PLC ABB سری MP۲۰۰ که فناوری 
آن مربوط به سال ۱۹۷۰ میلادی بود، جهت کنترل 
پروس��ه تولید استفاده می شد. با توجه به عدم تولید 
ای��ن نوع PLC ها، امکان تهیه قطعات یدکی وجود 
نداش��ت و به دلی��ل فرس��ودگی کارت ها س��رعت و 
کیفیت مانیتورین��گ کاهش و آمار فریز کردن این 

سیستم افزایش یافته بود.
فناوری به کاررفته در کنترلرهای FIC سیس��تم 
کنترل پاش��ش آب ب��ر تختال قدیم��ی و با خرابی 
زی��اد و پیچیدگ��ی در فرآیند عیب یاب��ی همراه بود 
و برای اندازه گیری دمای آب قالب، از سنس��ورهای 
RTD با خروجی اهمی استفاده می شد که به دلیل 
نویزپذیری، دمای اندازه گیری ش��ده خطای زیادی 
داش��ت. والوهای کنترل دبی هم توس��ط س��یگنال 
دیجیتال کنترل می ش��د که نوس��ان فل��و آب را به 
همراه داش��ت. همچنین ترانس��میترهای موجود از 
نوع ورتکسی بودند که با توجه به ماهیت ساختاری 

آن دقت مناسبی نداشتند.
 PLC S۷ وی افزود: سیس��تم قدیمی ب��ا ۵ عدد
۴۰۰ جایگزین شد. برای نخستین بار فناوری کامل 
اتوماس��یون و ابزار دقیق ماشین های ریخته گری در 
داخل کشور طراحی و اجرا شده به  صورتی که برنامه 
بهینه ش��ده جدی��د، در کنار نگه��داری و تعمیرات 
آس��ان تر، تولید و کیفیت بهتر محصول را هم در پی 
دارد. همچنین سیس��تم توزی��ن و دماگیر ذوب نیز 
با سیستم به روز ش��ده است. همچنین سید محمد 
ص��دری، کارش��ناس مکانیک ریخته گ��ری مداوم 
فولاد مبارکه اصفهان اظهارکرد: جهت به روزرسانی 
تجهیزات ابزار دقیق نیاز به طراحی جدید پایپینگ 
سیستم آب ثانویه در اتاق توزیع آب بود که چیدمان 
و طراحی جدیدی برای آن انجام گرفت. در این پروژه 
کل مدار آب ثانویه ماش��ین دمونتاژ شد و بر اساس 
مدلینگ سه بعدی جدید، در جهت ارتقای سیستم 
اب��زار دقیق، پایپینگ جدیدی اجرا ش��د. از مزایای 
ط��رح جدی��د بهبود فضای اتاق توزیع آب ماش��ین 
و دسترس��ی آس��ان تر جهت فرآیند ن��ت تجهیزات 
اس��ت. افزایش دقت اندازه گی��ری و کنترل فلو آب 
افش��انک های خنک کننده تختال نقش بسزایی در 

ارتقای کیفیت تختال دارد. 
رض��ا ت��رک عل��ی عس��گری، کارش��ناس ب��رق 
ریخته گ��ری مداوم فولاد مبارکه اصفهان هم گفت: 
 UPS جدید دو عدد PLC جهت راه اندازی سیستم 
جدید به سیس��تم اضافه شد و مجموع آن به ۳عدد 

رسید. 
حجم گستره ای از س��یگنال چک کلیه تجهیزات 
ماشین با همکاری پرسنل برق واحد در حداقل زمان 
صورت پذیرفت. با توجه به حساسیت سیستم آب در 
فرآیند ریخته گری و مش��کلاتی که اکچوتروالوهای 
قدیم��ی ایج��اد ک��رده ب��ود، به روزرس��انی کلی��ه 
اکچوتروالوه��ا و جایگزینی آن ب��ا نمونه های جدید 
صورت پذیرفت که در راستای بهبود فرآیند سیستم 
توزیع آب و نگهداری تعمیرات مناسب تر از آن است.

خبر

چشم پوشی از هزینه های ضروری؟

انحراف از مسیر مصوبه ای ناقص

مثبت به شرط اجرا

توسعه راه ها ضروری است

سخن پایانی

هفت��ه گذش��ته نمایندگان مجلس ش��ورای اس��لامی با 
پیش��نهادی مبنی بر افزایش ۲ میلیون تنی مواد اولیه قیر 
به ۴ میلیون تن در تبصره یک بند الحاقی یک ماده واحده 

موافقت کردند. 
براساس تبصره یک بند الحاقی یک ماده واحده، در سال 
۱۴۰۰ وزارت نفت مکلف اس��ت مع��ادل ریالی ۴ میلیون 

ت��ن مواد اولی��ه قیر )وکیوم باتوم(، نفت خ��ام را به قیمت 
ف��وب خلیج ف��ارس با قیم��ت ارز اعلامی از س��وی بانک 
مرک��زی به صورت ماهانه به حس��اب اعلام��ی خزانه داری 
کل کش��ور نزد بانک مرک��زی واریز کند. بر این اس��اس، 
ای��ن مقدار قیر برای آس��فالت راه های فرعی و روس��تایی، 
معابر ش��هرها، پایگاه ها، پاس��گاه ها و راه ه��ای بین مزارع، 

نوس��ازی م��دارس و دانش��گاه فرهنگی��ان، بیابان زدای��ی 
و انج��ام عملی��ات خاکپ��وش اس��تفاده خواهد ش��د. باید 
خاطرنش��ان ک��رد پی��ش از رأی گیری مقدار تعیین ش��ده 
قی��ر در لایح��ه ۲ میلیون تن بود که براس��اس پیش��نهاد 
 یادشده، نمایندگان به افزایش آن تا ۴ میلیون تن موافقت 

کردند.

 گفتنی اس��ت طرح مورد بحث در حالی تصویب ش��ده 
که دولت اعلام کرده حت��ی برای توزیع ۲ میلیون تن قیر 

رایگان هم منابع ندارد. 
حال این س��وال مطرح است که اجرایی شدن این طرح 
سرش��ار از شک و شبهه به منزله چشم پوشی دولت از چه 

هزینه هایی خواهد بود؟

محس��ن ورزش��کار، عضو هیات مدیره 
انجم��ن قیر ایران در گفت وگو با »روزگار 
معدن« و ضمن اش��اره به مصوبه مجلس 
ب��رای تخصیص قیر رای��گان برای اجرای 
ای��رادات  گف��ت:  عمران��ی  پروژه ه��ای 
اساس��ی ب��ه متن تبص��ره یادش��ده وارد 
اس��ت. براساس این بند از تبصره یادشده 

وزارت نفت مکلف اس��ت مع��ادل ریالی ۴ میلیون 
ت��ن مواد اولی��ه قیر )وکیوم باتوم( نف��ت خام را به 
قیم��ت فوب خلیج ف��ارس با قیم��ت ارز اعلامی از 
س��وی بانک مرک��زی به صورت ماهانه به حس��اب 
اعلام��ی خزانه داری کل کش��ور ن��زد بانک مرکزی 
واریز کند. اما مشخص نیست کلمه نفت خام با چه 
منظوری در این بند آمده و منظور از آن چیس��ت. 
در این میان، قیمت وکیوم باتوم براساس نرخ فوب 
خلیج ف��ارس تعیین نمی ش��ود؛ بنابراین باید اذعان 
کرد که در تدوین این طرح نگاه کارشناسی جریان 

نداشته است.
سرانه مصرف قیر را بررسی کنید �

عضو هیات مدیره انجمن قیر ایران افزود: بررسی 
س��رانه مصرف قیر کشور در طول سال های گذشته 
حکای��ت از آن دارد که میزان مصرف این محصول 

سالانه کمتر از ۲ میلیون تن برآورد می شود. 
ح��ال اینک��ه قانون گ��ذار با چه هدف��ی رقم قیر 
رایگان را برای س��ال آتی به ۴ میلیون تن افزایش 

داده، جای سوال دارد.
مجم��وع کل وکیوم باتوم تولید ش��ده در کش��ور 
س��الانه ۶ میلیون تن برآورد می شود. براساس آمار 
منتشر ش��ده از س��وی گمرک جمهوری اسلامی، 
س��الانه ۴ میلی��ون ت��ن از ای��ن محص��ول صادر 
می ش��ود و مابقی آن نیاز داخ��ل را تامین می کند؛ 

بنابراین رقم یادش��ده از سوی نمایندگان 
بهارستان نش��ین، در واق��ع قابلیت اجرا و 

تحقق ندارد.
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر رانت زا 
بودن طرح توزیع قیر رایگان، گفت: نحوه 
اج��رای این طرح اهمی��ت دارد. چنانچه 
سازکارهای درس��تی تدوین نشود، شاهد 
ران��ت و س��ودجویی در مس��یر اج��رای این طرح 
خواهیم ب��ود؛ بنابراین دس��تورالعمل اجرایی طرح 
توزی��ع ۴ میلی��ون تن قیر رای��گان اهمیت ویژه ای 
دارد. اما این س��ازکار هنوز مش��خص و اعلام نشده 

و نمی توان درباره آن نظر داد.
ورزش��کار در ادامه خاطرنش��ان کرد: نرخ فروش 
قیر در کشور براس��اس قیمت فروش این محصول 
در ف��وب خلیج فارس و نرخ ارز تعیین می ش��ود. بر 
همین اساس نیز در سایه رشد نرخ ارز و قیمت های 
جهانی ش��اهد رش��د نرخ پایه قیر از یک میلیون و 
۵۰۰ ه��زار تومان در اردیبهش��ت ماه به بیش از ۶ 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومان در حال حاضر هس��تیم؛ 
یعنی نرخ فروش آن بیش از ۴ برابر رش��د داش��ته 
اس��ت. این رش��د ۴ برابری در حالی است که این 
محص��ول با مواد اولی��ه و س��ازکاری داخلی تولید 
می شود و تبعیت آن از نرخ های جهانی و ارز اشتباه 
اس��ت. ضمن آنکه به کاهش توان اجرای پروژه های 

عمرانی کشور منجر می شود.
عضو هیات مدیره انجمن قیر افزود: با وجود تمام 
م��وارد یادش��ده و اهمیت تامین قیر ب��رای اجرای 
پروژه ه��ای ج��اده ای بای��د تاکید کرد ک��ه راهکار 
یادش��ده از س��وی مجلس شورای اس��لامی ناقص 
اس��ت و همین نواقص می توان��د آن را در عمل به 

انحراف بکشاند. 

سعید میرترابی، کارشناس حوزه انرژی در گفت وگو 
ب��ا »روزگار مع��دن« و در ارزیابی ط��رح تخصیص ۴ 
میلیون تن قیر رایگان در س��ال ۱۴۰۰، گفت: توزیع 
قیر رایگان سابقه چندس��اله ای در کشور دارد. بدون 
تردید اختص��اص قیر رایگان زمینه توس��عه راه های 
روس��تایی، جاده ه��ای مواصلاتی مناط��ق محروم و 
ش��هرهایی با جمعیت کمت��ر از ۲۰ هزار نفر را فراهم 

می کند. البته اثرات مثبت این طرح مشروط به آن است که بر 
روند اجرای آن نظارت دقیقی اعمال شود. 

میرترابی در پاسخ به سوالی مبنی بر رانت زا بودن طرح توزیع 
قی��ر رایگان و کارنامه ناموفق آن در طول س��ال های گذش��ته، 
اظهارکرد: این رانت در س��ایه کمبود نظارت ایجاد می شود. در 
برخی سال ها دولت به دلیل مشکلات مالی و ناتوانی در پرداخت 

م��ا به ازای ریالی قی��ر، به جای آنکه ای��ن محصول را 
به طور مستقیم در اختیار پیمانکار سازنده جاده قرار 
ده��د، آن را بعضا به جای تس��ویه طل��ب پیمانکاران 
در اختیار آنها می گذاش��ت. بدین ترتیب زمینه نوعی 
رانتخ��واری برای پیمانکارانی ک��ه ارتباطات خاص و 

ویژه داشتند، ایجاد می شد.
وی افزود: اگر این قیر در عمل به توس��عه راه های 
روس��تایی و ایمن س��ازی ارتباطات و کاهش تصادفات جاده ای 
اختصاص یابد، ش��اهد اثرات مثبت آن در آینده نه چندان دور 
خواهی��م بود؛ بنابراین از مجلس ش��ورای اس��لامی و نهادهای 
نظارتی انتظ��ار می رود نظارت دقیقی روی اجرای آن داش��ته 
باش��ند. این کارش��ناس حوزه ان��رژی درباره کارنام��ه ناموفق 
اختصاص قیر رایگان در س��ال های گذش��ته و چگونگی مثبت 

ش��دن این عملکرد، گفت: این طرح در طول سال های گذشته 
در برخی مناطق کش��ور به درستی اجرایی شده و نتایج مثبتی 
نیز به همراه داشته است اما اگر این قانون به خوبی اجرا نشود 
و از مسیر درس��ت انحراف پیدا کند، طبیعی است که گره گشا 

نخواهد بود.
میرترابی در پاس��خ به پرسش��ی درباره کمب��ود اعتبار دولت 
ب��رای تخصیص بودجه به قی��ر رایگان، اف��زود: چنانچه اعتبار 
لازم به اجرای این پروژه اختصاص نیابد، ش��اهد مش��کلاتی در 
اجرای آن خواهیم بود. پالایشگاه های کشور خصوصی هستند. 
در چنین ش��رایطی نبود اعتبار کافی از س��وی دولت، کار را به 
دریافت قیر رایگان از سوی پیمانکار از پالایشگاه ها می رساند و 
زمینه را برای احتمال دور ش��دن این طرح از اهداف اولیه خود 

فراهم می کند.

رضا پدیدار، رئیس کمیس��یون انرژی و محیط  زیست 
ات��اق بازرگانی ته��ران در گفت وگو ب��ا»روزگار معدن«، 
اختصاص قیر رایگان برای اجرای پروژه های عمرانی در 
س��ال آینده را مثبت ارزیابی کرد و افزود: دولت موظف 
است هر س��اله راه های بین شهری و روستایی را توسعه 
ده��د اما عمده ای��ن طرح ها در طول چند س��ال اخیر 
اغلب به دلیل محدودیت های مالی، اعتباری و ناتوانی در 

تامین مواد اولیه با بحران روبه   رو ش��ده اس��ت. راه ، شاهرگ اصلی 
اقتصاد کشور به ش��مار می رود و توسعه آن دارای اهمیت ویژه ای 
داست و بر همین اساس نیز توسعه راه ها در سرفصل فعالیت های 
عمرانی دولت ها قرار دارد. قیر نیز جزو مواد اولیه توسعه راه هاست 

و تامین سهل آن ضروری به نظر می رسد. 
رئیس کمیس��یون انرژی و محیط  زیس��ت اتاق تهران افزود: با 
این وجود، در طول س��ال هایی که ط��رح ارائه قیر رایگان اجرایی 
شد، در مواردی ش��اهد انحراف آن از مسیر اصلی و رانتجویی در 
مسیر توزیع قیر بودیم. سازمان های مسئول هزینه ای را که باید به 
خرید قیر اختصاص می دادند، در موارد دیگری هزینه می کردند و 
بدین ترتیب در احداث راه ها با مشکل و کمبود روبه رو می شدیم.
بنابراین حال که نمایندگان مجلس ش��ورای اسلامی به مصوبه 
ارائه ۴ میلیون تن قیر رایگان در س��ال ۱۴۰۰ رای مثبت داده اند، 
انتظ��ار م��ی رود توزیع آن به درس��تی انجام ش��ود؛ یعن��ی قیر با 
سازکاری مناسب در اختیار سازمان های مسئول راه و شهرسازی، 
ش��هرداری ها، دهداری ها و س��ایر س��ازمان هایی که مس��ئولیت 
مستقیم ایجاد ارتباطات جاده ای میان روستاها، شهرها و استان ها 
را دارند، قرار گیرد تا بدین ترتیب نگرانی از تامین مواد اولیه مورد 
نیاز برای توس��عه راه ها را نداشته باشند. بدون تردید بهبود جاده 
و راه های ارتباطی از وقوع بس��یاری از حوادث رانندگی جلوگیری 

می کند. 
وی افزود: ش��رایط اقلیمی و آب و هوایی کشور به گونه ای است 
که بازس��ازی مستمر جاده ها را الزامی می کند. بارندگی، یخ زدگی 
و س��یلاب، جاده ها و راه های مواصلات��ی را تخریب می کند، حال 

ترمی��م ای��ن جاده ها چنانچ��ه مواد اولیه در دس��ترس 
باش��د، به راحت��ی امکان پذیر اس��ت. بدین ترتیب ترمیم 
راه های مواصلاتی س��رعت می یابد و از تخریب بیش��تر 
 آنه��ا و لطم��ه زدن به راه ه��ای مواصلات��ی جلوگیری 

می شود.
پدی��دار افزود: بنابرای��ن مدیریت ک��ردن قیر رایگان 
مهم تر از اختصاص دادن آن به اجرای پروژه های عمرانی 
اس��ت. اگر این موضوع به درس��تی مدیریت شود، می تواند شرایط 
اس��تفاده مردم از راه ها را تس��هیل کند و بدین ترتیب حداقل رفاه 

برای جابجایی مردم فراهم می شود.
سازکار اجرایی مهم است �

رئیس کمیس��یون انرژی و محیط  زیس��ت اتاق بازرگانی تهران 
در پاس��خ به سوالی مبنی بر سابقه س��یاه مدیریت قیر رایگان در 
طول س��ال های گذشته و احتمال تکرار این تجربه در سال آینده، 
گفت: قوانین، مقررات و دس��تورالعمل ها متعددی در کشور وجود 
دارد اما همچنان شاهد اختلاس، دزدی و رانتخواری هستیم. این 
چال��ش در حوزه های گوناگون اقتص��ادی وجود دارد اما نمی توان 
با این بهانه مانع اجرای اقدامات درس��ت و عمرانی شد، بلکه باید 

مدیریت و نظارت بر اجرای آن را بهبود بخشید. 
وی تاکی��د ک��رد: راه در رده س��رمایه گذاری های بنیادی��ن و 
زیرس��اختی است. این س��رمایه گذاری بنیادین باید حفظ شود و 
توسعه یابد. چنانچه اختصاص قیر رایگان به نحو درستی مدیریت 
ش��ود، می توان راه های مواصلاتی کش��ور را حفظ ک��رد و آنها را 

توسعه داد. 
حفظ و توس��عه راه ها زمینه توس��عه اقتصادی کش��ور را فراهم 
می کن��د و از ای��ن رو اهمیت وی��ژه ای دارد، در همی��ن حال رفاه 

اجتماعی و ملی را افزایش می دهد.
وی در پاس��خ به س��والی مبنی بر رقم اختصاص داده ش��ده به 
توزی��ع قی��ر رایگان، گفت: ب��دون تردید رقم مص��رف واقعی قیر 
 مورد اس��تفاده در کش��ور از س��وی کارشناس��ان مربوط قابلیت

بررسی دارد.

با وجود تمام اختلافات نظری که درباره 
توزیع قی��ر رایگان و تاثیر آن بر توس��عه 
جاده ها یا رانت زای��ی آن وجود دارد، این 
بار نمایندگان مجلس ش��ورای اس��لامی 
تصمی��م گرفته ان��د میزان قی��ر رایگان را 
در س��ال آینده به ۴ میلی��ون تن افزایش 
دهن��د؛ رقمی که به مرات��ب بیش از نیاز 
کش��ور اس��ت و همین موضوع نیز شائبه 
س��ودجویی را بی��ش از پی��ش افزای��ش 
می ده��د.  اعلام ناتوانی دولت برای تامین 
این هزین��ه نیز احتم��ال ناکارآمدی این 

طرح را بیش از پیش افزایش می دهد.
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چشم انداز بیت کوین و بورس

ریسکی بزرگ تر از کاهش نرخ ارز در کمین بورس

نبض بورس در دست سیاست گذاران

گروه معدن

پس از افت ش��اخص بورس و ضرر و زیان س��نگین 
س��هام داران، رمز ارزه��ا به ویژه بیت کوی��ن به عنوان 
محل��ی برای س��رمایه گذاری، جایگزین بازار س��رمایه 
ش��د و س��رمایه گذاران بدون توجه به ریزش شاخص 
بورس و با اکتفا به رش��دهای غافلگیرکننده رمز ارزها 
س��رمایه های خود را وارد این بازار کرده اند و این بازار 
به عنوان نخس��تین گزینه سرمایه گذاری در جهان، در 

کسب بازدهی از دیگر بازار سبقت گرفت.
در داخل کش��ور، س��رمایه گذارانی که در چند وقت 
اخی��ر بخش��ی از س��رمایه خ��ود را در بازار س��هام از 
دس��ت داده اند، ب��دون توجه به صحبت کارشناس��ان 
ک��ه بارها اع��ام کرده اند رم��ز ارزها گزینه مناس��بی 
برای سرمایه گذاری نیس��تند با تصور جبران ضررهای 
متحمل ش��ده، س��رمایه های خ��ود را وارد ای��ن بازار 
کرده اند و امیدوار به کس��ب بازدهی های چشمگیر در 

این بازار هستند.
بیت  کوین در س��رمایه گذاری، مسیری مشابه با بازار 
س��رمایه را در پیش گرفت و با شکس��تن مقاومت های 
پی��ش رو وارد دوران رونق ش��د، اما ای��ن موضوع جای 
تعجب اس��ت که س��رمایه گذاران بدون درنظر گرفتن 
هشدارهای س��هام داران در زمینه بالا بودن نوسان در 
این بازار و احتمال ریزش های سنگین هم چنان نسبت 
به این بازار امیدوار هس��تند و سرمایه های خود را وارد 

این بازار می کنند.
رمز ارزها، جزو پرریسک ترین بازارها  �

در این زمینه »امیرعلی امیرباقری« کارش��ناس بازار 
س��رمایه در گفت وگو با ایرنا به خطرهای تهدیدکننده 
س��رمایه گذاری در رم��ز ارزه��ا اش��اره ک��رد و افزود: 
س��رمایه گذاری در رم��ز ارزها و کس��ب بازدهی کان 
از این بازار از جمله مس��ائلی اس��ت که به تازگی بسیار 
به گوش می رس��د، این موضوع باید م��ورد توجه قرار 
گی��رد که رمز ارزها در زمره س��رمایه گذاری هایی قرار 
دارند ک��ه می توانند جزو پرریس��ک ترین بازارها برای 

سرمایه گذاری محسوب شوند.
وی با بیان اینکه هیچ گونه معیاری برای ارزش گذاری 
رم��ز ارزها وجود ندارد، اظهارکرد: به هیچ عنوان وجود 
مبنا برای ارزش گذاری این رمز ارزها امکان پذیر نیست 
و ب��ا معیار ارزش گ��ذاری در بازاره��ای دیگر نمی توان 
اقدام به محاسبه نرخ ذاتی این رمز ارزها کرد تا از این 

طریق معامات توجیه پذیر شوند.
امیرباقری گفت: وجود نوس��ان های ش��دید در رمز 
ارزها ناشی از عدم وجود نرخ ذاتی است و فقط نیروی 
عرضه و تقاضا بر این بازار موثر و تعیین کننده مس��یر 

معامات است.
این کارش��ناس بازار س��رمایه بیان داش��ت: در بازار 
جهان��ی پیش بینی ش��ده که بازار رم��ز ارزها وارد یک 
فضای حباب گونه شده است و سرمایه گذاران باید برای 

سرمایه گذاری در این بازار احتیاط کنند.
وی به س��رازیر ش��دن س��رمایه ریالی به سمت رمز 
ارزها اش��اره ک��رد و اظهارکرد: این س��رمایه ها باید به 
صورت ارزهای خارجی از کش��ور خارج ش��وند، اما در 
ش��رایط کنونی که کش��ور در تنگنای ارزی قرار دارد 

این عمل نمی تواند اقدامی شایس��ته باش��د. امیرباقری 
ادام��ه داد: بانک مرکزی و س��ایر نهادهای نظارتی باید 
دقت مضاعفی داش��ته باش��ند تا مانع از خ��روج ارز از 
کش��ور و به خطر افتادن سرمایه سرمایه گذاران در این 

فضای ملتهب شوند.
فراگیری اصلاح زمانی در بازار سهام �

این کارش��ناس بازار سرمایه در ادامه عاوه بر وجود 
خطر برای سرمایه گذاری در رمز ارزها، به وجود نوسان 
در معامات بازار س��هام اش��اره ک��رد و گفت: در چند 
وقت اخیر در بازار س��هام هم ش��اهد عرضه های شدید 
س��هام، فشار فروش و خروج نقدینگی هستیم اما یکی 
از دلایلی که بیش��تر سهام بازار در مس��یر نزولی قرار 
داش��تند اما شاخص بورس چندان واکنش زیادی را از 
خود نشان نداد و افت آن متناسب با فشار فروش سهام 
بازار نبود، ناش��ی از ایجاد محدودیت دامنه نوس��ان در 
بازار بود که س��مت منفی آن در س��طح ۲ درصد نگه 
داشته ش��ده و اجازه اصاح سنگین به شاخص بورس 

را در بازار نمی دهد.
امیرباق��ری افزود: طبق پیش بینی های انجام ش��ده، 
مح��دود کردن دامنه نوس��ان در رون��د منفی، اصاح 
قیمتی را به اص��اح زمانی تبدیل می کند و بازار را در 

مسیر فرسایشی قرار می دهد.
وی ادامه داد: بازارها زمانی می توانند به سمت کارایی 
حرکت کنند که دامنه نوس��انی در بازار وجود نداشته 
باش��د و قیمت ها با توجه به عرضه و تقاضا و براس��اس 

واقعیت های اقتصادی تعیین شوند.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه وجود دامنه 
نوس��ان در بازار باعث ایج��اد جهت دهی و محدودیت 
معامات و در نتیجه منجر به افزایش انحراف از کارایی 
مطلوب بازار می شود، گفت: پیشنهاد می شود تا نسبت 
به بازگشت شرایط معامات بازار به شرایط قبل تاش 
شود و انتظار می رود تا بازار با قوانین جدید دستخوش 

فشار مضاعف نشود.
وجود نوسان در بازار ارز �

امیرباقری به وجود فضای نوسانی در بازار داخلی ارز 

تاکید کرد و بیان داش��ت: ن��رخ ارز در رقمی بین ۲۱تا 
۲۵هزار تومان در نوسان است و ریشه های این موضوع، 
وجود نوسان در سیاست خارجی است که اکنون کشور 

در حال تجربه آن است.
این کارش��ناس بازار س��رمایه اظهارکرد: با توجه به 
چرخش مسائل سیاسی در امریکا و سیگنال هایی که 
به لحاظ اقتصادی در خروج از تحریم دریافت می شود، 
به طور عمده فعالان بازار چش��م انداز تورم را افزایش��ی 
نمی بینند و با توجه ب��ه احتمال ایجاد فضای رکودی، 
احتمال تس��ری این موضوع به همه بازار وجود دارد و 
بازارهای سرمایه گذاری را تحت تاثیر خود قرار خواهد 

داد.
وی ب��ا بیان اینک��ه بازار س��رمایه از جمله بازارهایی 
اس��ت که از ای��ن موض��وع تاثی��ر می پذی��رد، افزود: 
زمان��ی که چش��م انداز بالایی ب��رای ن��رخ ارز متصور 
نباشیم تورم کنترل می ش��ود که این امر زمینه ایجاد 
فضای رک��ودی در کلی��ت اقتصاد را فراه��م می کند، 
در نهایت ضمن کاهش چش��م اندازها ش��اهد فش��ارها 
ب��ر روی ن��رخ ارز خواهی��م ب��ود؛ به همی��ن دلیل در 
 کوتاه مدت نبای��د در انتظار روندهای انگیزش��ی قوی 

در بازار باشیم.
امیرباق��ری گف��ت: ب��ه نظ��ر می رس��د ب��ا توجه به 
پیش بینی ه��ا در زمینه بهبود ش��رایط سیاس��ی، لغو 
حدودی تحریم ه��ا، ایجاد فضای مطلوب اقتصادی، تا 
ان��دازه ای در میان مدت و بلندم��دت تنفس اقتصادی 
برای کش��ور ایجاد ش��ود و از طرفی، دول��ت حاضر و 
دولت ه��ای بعدی ب��ه این نتیجه رس��یدند که کنترل 
دستوری نرخ ارز راهکار مناسبی نیست و انتظار می رود 
در میان مدت و بلندمدت فضای بازار س��رمایه با کلیت 

اقتصاد رشد کند.
ای��ن کارش��ناس ب��ازار س��رمایه ب��ا بی��ان اینک��ه 
س��رمایه گذاران باید در محاس��بات خ��ود پارامترهای 
اقتصادی و چش��م اندازها را در نظر بگیرند، خاطرنشان 
کرد: با توجه به چشم اندازها باید سناریوهای مختلفی 
در نظر گرفته و هر س��ناریو منجر به محاس��به س��ود 

ش��رکت ها ش��ود تا در چیدمان پرتفوی خ��ود بتوانند 
سبد بهینه ای را برای رسیدن به بازدهی مطلوب کسب 

کنند.
س�رمایه های حاضر در بانک وارد بورس  �

نمی شوند
وی تاکید کرد: در ش��رایط فعلی که قیمت ها نوسان 
دارن��د باید پرتفوی س��رمایه گذاری را از ریس��ک های 
فزاینده مصون کرد؛ بنابراین س��رمایه گذاران می توانند 
به جای خروج س��رمایه های خود از بازار سهام و ورود 
آن به فضای بانک، از ابزار بدون ریس��ک مانند صندوق 
با درآمد ثابت و اس��ناد خزانه که در ب��ازار وجود دارد 

استفاده کنند.
امیرباقری با بیان اینکه براساس تحقیقات انجام شده 
عمده پولی که وارد بانک می شود دیگر به راحتی وارد 
بازار س��رمایه نمی شود، گفت: فعالان بازار نباید چنین 
تصوری داش��ته باش��ند که با ورود بازار به فاز صعودی 
ش��اهد ورود نقدینگی ها به س��مت بازار سهام باشیم، 
زیرا همیش��ه بعد از روند نزولی س��نگین بازار س��هام، 
بدبینی های��ی در بازار ایجاد می ش��ود که این امر باعث 
می ش��ود تا سرمایه خارج شده از بازار به راحتی دوباره 

وارد بازار سهام نشود.
ب��ه گفت��ه ای��ن کارش��ناس ب��ازار س��رمایه، ب��ه 
س��هامداران توصیه می ش��ود که برای س��رمایه گذاری 
از بازار ه��ای متنوع��ی اس��تفاده کنن��د ت��ا در صورت 
تغیی��ر مس��یر و چرخ��ش رون��د ب��ازار، هم��راه ب��ا 
 معامات بازار باش��ند و از فرصت های س��رمایه گذاری

بهره مند شوند.
وی با بیان اینکه به نظر می رسد بازار ریزش سنگینی 
را تجربه نکند و بیش��تر از اصاح قیمتی شاهد اصاح 
زمانی در بازار باش��یم، اظهارکرد: این اقدام این فرصت 
را به س��رمایه گذاران می دهد تا س��هام برتر را در بازار 
انتخاب و بدون عجله اقدام به معامله در این بازار کنند 
و افق میان م��دت و بلندمدت را برای س��رمایه گذاری 
داش��ته باشند تا از این طریق از فرصت های ایجاد شده 

در بازار منتفع شوند.

یک کارش��ناس بازار س��رمایه گفت: مهم ترین نکته 
این اس��ت که س��رمایه گذاران باید انتظ��ارات خود را 
منطق��ی کنند و انتظ��ار بازدهی غیر معقول نداش��ته 

باشند.
محم��د گرج��ی آرا در گفت وگ��و ب��ا بورس نیوز در 
خصوص وضعیت بازار س��رمایه بیان ک��رد: روند بازار 
س��رمایه تا حد زیادی بس��تگی ب��ه ارزش ذاتی دلار 
خواهد داش��ت. اگر سال پایه را س��ال ۱۳۹۲ در نظر 
بگیریم، در س��ناریوهای مختلف در انتهای س��ال ۹۹ 
ارزش ذات��ی دلار حدود ۲۲ تا ۲۳ هزار تومان خواهد 
ب��ود و ن��رخ دلار فعلی با ارزش ذات��ی فاصله چندانی 
ندارد. اگرچه ممکن اس��ت خوش بینی به شرایط آتی 
و انتظارات هیجانی، کاهشی در نرخ ارز شاهد باشیم؛ 
ولی تجربه سنوات قبل نشان داده در چنین وضعیتی 
ب��ا توجه به افزای��ش تقاضای ارز و خروج س��رمایه از 

کشور، کاهش نرخ ارز دوامی نخواهد داشت.

وی افزود: ب��ا در نظر گرفت��ن ارزش ذاتی نرخ ارز، 
تاثی��ر کاهش نرخ ارز بر بازار س��رمایه ت��ا حد زیادی 
نمایان ش��ده و به لحاظ بنی��ادی، انتظار اتفاق خاصی 
در وضعیت فروش و س��ودآوری شرکت ها نمی رود. با 
این تفاسیر، بورس بیشتر تابع عوامل هیجانی خواهد 
بود. اما ش��خصا معتقدم آنچه باید موجب نگرانی بازار 
س��رمایه ما باش��د، کاهش نرخ ارز نبوده و بیش از هر 
ریس��کی، ریس��ک افزایش نرخ بهره در کمین بورس 

است.
گرجی آرا تصریح کرد: دولت برنامه تامین مالی ۱۳۰ 
هزار میلیارد تومانی از محل انتش��ار اوراق بدهی دارد 
و تحق��ق فروش این حج��م از اوراق، احتمالا محرکی 
برای افزایش نرخ بهره خواهد بود. کما اینکه امس��ال 
ه��م وقتی دولت اقدام به انتش��ار و فروش اوراق کرد، 
نرخ بهره از ۱۳.۵ درصد به ۲۱.۵ درصد رسید. انتشار 
اوراق دولت��ی برای جبران کس��ری بودجه و احتمال 

افزای��ش نرخ بهره تحت تاثیر این اقدام، ریس��ک بازار 
سرمایه خواهد بود. اگر بانک مرکزی به بانک ها کمک 
کند، منجر به اضافه برداش��ت بانک ها خواهد ش��د و 
ایجاد خط اعتباری و رش��د نقدینگی و نرخ تورم را در 

پی خواهد داشت.
گرجی آرا اضافه کرد: به نظر می رس��د در نیمه دوم 
سال ۱۴۰۰ امکان افزایش نرخ بهره بیشتر خواهد بود 
و سرمایه گذاران باید تصمیمات بانک مرکزی را مرتبا 
بررسی کنند. کنترل انتظارات تورمی و کاهش نوسان 
نرخ ارز معمولا موجب حرکت مایم تر بازار س��رمایه 
می ش��ود و با این شرایط س��ال آینده هم انتظار رشد 
دس��ته جمعی نمادها نمی رود و مسیر حرکت سهم ها 
بر اساس وضعیت بنیادی و... تعیین می شود و خبری 
از رش��دهای ش��ارپ نیست. ش��رایط بازار سرمایه در 
س��ال ۹۹، ش��رایط خاصی بود که دیگر تکرار نخواهد 
شد. احتمال طولانی شدن روند مذاکرات هم احتمالا 

ب��ازار س��رمایه را به خ��واب بلندمدت خواه��د برد و 
محدودیت های درآمدهای نفت��ی دولت، باید مد نظر 

قرار بگیرد.
این کارش��ناس بازار س��رمایه در معرفی گزینه های 
مناس��ب ب��رای س��رمایه گذاری گفت: پ��روژه کردن 
سهم ها، همیشه در بازار س��رمایه بوده و در بازارهای 
کم عمق این روش جذاب تر اس��ت. ولی سرمایه گذاری 
با ای��ن روش همواره ریس��ک عرض��ه ناگهانی و افت 
نرخ س��هم را ب��ه دنبال خواهد داش��ت و اصا توصیه 
نمی شود. بهتر اس��ت سرمایه گذاران، سراغ سهم هایی 
بروند که س��ود تقس��یمی بالای��ی در مجامع پیش  رو 
خواهند داش��ت. این س��هم ها، بازدهی معقولی برای 

سرمایه گذاران به همراه خواهد داشت. 
اما مهم ترین نکته این اس��ت که سرمایه گذاران باید 
انتظ��ارات خود را منطقی کنن��د و انتظار بازدهی غیر 

معقول نداشته باشند.

یک تحلیلگر بازار سرمایه تعیین دامنه نوسان ۲ تا 
۶ درصدی را از جمله دلایل لطمه زدن به ش��اخص 
بورس دانس��ت و گفت: سهامداران تا خرداد ۱۴۰۰ 
با تمرکز بر سودسازی سهام خود، از فروش سهم ها 

خودداری کنند.
وحید کش��میری پور در گفتگو ب��ا مهر با انتقاد از 
سیاس��تگذاری دولت در حوزه تعیین دامنه منفی۲ 
تا مثبت ۶درصدی نوس��ان گف��ت: با توجه به اینکه 
س��هام موجود در بورس، هم اکنون ارزنده اس��ت و 
شرایط سودسازی ش��رکت های بزرگ، خیلی عالی 
است، انتظار می رود که ش��اخص وضعیت مناسبی 
را پیش گیرد؛ به خصوص اینکه قیمت دلار نه تنها 
نسبت به روزهای گذشته کاهش نداشته بلکه روند 
رو به رش��دی را آغاز کرده اس��ت، پ��س انتظار این 
نیست که شاخص کل در کوتاه مدت، افت آن چنانی 

داشته باشد.

تحلیلگ��ر بازار س��رمایه اف��زود: آنچه ای��ن روزها 
در بازار س��رمایه مش��هود اس��ت آن اس��ت که در 
کوتاه مدت، حقیقی ها از روند بازار ترسیده اند و البته 
بخش��ی از آن نیز طبیعی اس��ت؛ چراکه وقتی یک 
حقیقی مشاهده می کند که هر روز قیمت سهام رو 

به کاهش است.
 ممک��ن اس��ت ب��ه ارزندگی س��هم خ��ود توجه 
ج��دی نداش��ته باش��د و ب��ا دریاف��ت پ��ول خود 
ه��ر چند ب��ه بهای��ی ناچیز، از ب��ازار خارج ش��ود؛ 
بنابرای��ن اکن��ون وظیف��ه حقوقی ها اس��ت که در 
ای��ن عرصه وارد ش��ده و از س��هام ارزن��ده حمایت 
 کنن��د ت��ا س��هامداران حقیق��ی در ب��ازار باق��ی

بمانند.
وی تصریح ک��رد: حقوقی ها باید با خرید س��هام 

ارزنده، در جهت تقویت این سهام برآیند.
کشمیری پول تعیین دامنه نوسان ۲ تا ۶درصدی 

را یک��ی از مس��ببان اصلی لطمه زدن به ش��اخص 
دانس��ت و گف��ت: تعیی��ن دامنه منف��ی ۲درصد و 
مثب��ت ۶درصد برای نوس��ان به این ج��و دامن زده 
 است؛ به این معنا که اگر سهمی ۱۰درصد هم رشد 
می کن��د و در دو روز متوال��ی، مثب��ت باش��د ب��ه 
۱۲ درص��د رش��د خواه��د رس��ید و اگ��ر بخواهد 
ب��ه عنوان مث��ال ۴ درصد اصاح را انج��ام دهد، با 
مش��کل مواجه می ش��ود؛ ب��ه خص��وص اینکه اگر 
دامن��ه نوس��ان ۵ درص��دی بود تا منف��ی ۴کاهش 
می یاف��ت و باز هم به بالا برمی گش��ت و از آن پس 
روند طبیع��ی خود را طی می ک��رد، ولی اکنون در 
منفی ۲درصد، صف فروش تش��کیل می شود و جو 
 منف��ی آن برای یک س��هم روی کلیت ب��ازار تأثیر 

می گذارد.
وی اظه��ار داش��ت: دولت با اتخاذ این سیاس��ت، 
به بازار کمکی نکرده اس��ت و به نظر می رس��د باید 

هر چه س��ریع تر در دامنه نوس��ان تجدیدنظر کند. 
کش��میری پور معتقد اس��ت که حرکت شاخص در 
روزه��ای آینده، بس��تگی به تصمیمات مس��ئولان 
دارد؛ اگر قرار باش��د دامنه نوس��ان به شیوه کنونی 
به مس��یر خ��ود ادامه دهد، با توجه به جو و فش��ار 
فروش��ی که در اس��فندماه همواره در ب��ازار وجود 
 داش��ته اس��ت، ب��از هم رون��د منفی ممکن اس��ت 

ادامه یابد.
ب��ه س��هامداران توصی��ه ک��رد س��هم های  وی 
خوبی ک��ه دارند را در این مقطع زمانی نفروش��ند؛ 
بلک��ه ت��ا خردادم��اه ۱۴۰۰ صب��ر کنن��د چراک��ه 
ش��اید خیلی از ش��رکت ها، قیمت ه��ای بالاتری را 
نس��بت ب��ه قیمت های فعلی داش��ته باش��ند؛ ولی 
ای��ن مس��تلزم صبر اس��ت و س��هامداران باید روی 
 ش��رکتها بررس��ی کاملی از نظر سودس��ازی داشته 

باشند.

 سهام شرکت های دولتی 
در بورس واگذار می شود

نمایندگان مجلس شورای اسامی در مصوبه ای اجازه واگذاری سهام شرکت های 
دولتی تابعه در بورس را دادند.

به گزارش ایسنا، نمایندگان مجلس شورای اسامی در جلسه علنی روز یکشنبه و 
در جریان بررس��ی جزییات لایحه بودجه در بخش درآمدی ردیف ۲ بند الف تبصره 
۲ را به تصویب رس��اندند که براس��اس آن وزارت امور اقتصادی و دارایی مکلف است 
تمام یا بخش��ی از س��هام و دارایی های دولتی دس��تگاه های اجرایی زیرمجموعه قوه 
مجریه و باقیمانده سهام متعلق به دولت و شرکت های دولتی در بنگاههای مشمول 
واگذاری را مطابق روش های مندرج در قانون اجرای سیاست های کلی اصل چهل و 
چهارم )۴۴( قانون اساس��ی عرضه نماید و منابع حاصله را به ردیف ۳۱۰۵۰۲ واریز 
کن��د. ع��اوه بر روش های فوق و با رعایت صرفه و صاح بیت المال، واگذاری س��هام 
در قالب صندوق های س��رمایه گذاری قابل معامله در بورس )etf( مش��روط به اینکه 
مدیریت این صندوق ها بیش از س��ه س��ال دولتی نباش��د و همچنین عرضه سهام به 
روش ثبت س��فارش با شرایط زیر نیز مجاز است.همچنین به موجب مصوبه مجلس 
ردیف۱-۲ وزارت امور اقتصادی و دارایی مجاز اس��ت س��هام ش��رکت های تابعه در 
بورس اوراق بهادار تهران یا فرابورس ایران را که در مالکیت دس��تگاه های اجرایی یا 
شرکت های تابعه آنها و یا بانک های دولتی قرار دارند در چهارچوب روش های مندرج 
در این جزء واگذار نماید. در صورت واگذاری در قالب صندوق های س��رمایه گذاری 
قابل معامله در بورس، پس از ایجاد صندوق های سرمایه گذاری، انتقال سهام مذکور 
در قالب معامات خارج از جلسه رسمی معامات بین صندوق ها و عرضه واحدها و 
صندوق های یادش��ده به عموم امکانپذیر اس��ت. عرضه سهام شرکت ها به روش ثبت 
س��فارش یا در قالب صندوق های سرمایه گذاری تا سقف ۳۰ درصد مشمول تخفیف 

است. میزان تخفیف توسط هیأت وزیران تعیین می شود.

بازدهی شاخص همچنان بالا است
بازار س��رمایه اگرچه برخی روزها را با روند نزولی دس��ت و پنجه نرم می کند، اما 
بررس��ی های آم��اری حکایت از آن دارد که بازدهی یک ماه��ه منتهی به ۲۷ بهمن 

حدود ۶ درصد بوده است.
به گزارش مهر، بازار بورس روزهای پرنوسانی را می گذراند. روزهای متمادی است 
که چش��م نگران س��هامداران به نوسانات شاخص دوخته شده و با هر صعود و نزولی 
نگرانی ها بابت سرمایه هایشان را بیشتر می کند؛ چراکه نه اعتمادی به نزول شاخص 
دارند و نه امیدی به صعود آن. اما در همین اوضاع به هم ریخته بورسی که بسیاری 
از فعالان کهنه کار بازار بر این باورند که نمایش��ی از درون و ذات بازار س��رمایه است؛ 
س��هامداران خرد در مقیاس کوتاه مدت به ش��اخص نگاه می کنند و فراز و فرودهای 
آن را عامل افزایش یا کاهش ش��دید س��رمایه های خود می دانند. آمارحکایت از آن 
دارد که بازدهی ش��اخص کل حتی در یک ماهه منتهی به ۲۷ بهمن امس��ال، باز هم 
مثبت بوده و به ۶ درصد رس��یده اس��ت. در این میان اگر بخواهیم بازدهی ش��اخص 
کل را از ابتدای س��ال بس��نجیم، باز هم بازدهی بازار تا ۲۷ بهمن ماه، به ۱۴۵ درصد 
رس��یده اس��ت؛ همانطور که شاخص کل هم وزن از بازدهی ۱۵۱ درصدی برخوردار 
بوده اس��ت. در این میان تحلیل گزارش های رس��می بازار بورس اوراق بهادار تهران 
نش��انگر روند رو به رش��د بازدهی شاخص ۳۰ شرکت بزرگ بورسی است که اگرچه 
از ابتدای سال تاکنون ۱۷۳ درصد بازدهی را برای سهامداران خود به ارمغان آورده 
و در مقاطعی قبل از مردادماه، بازدهی های رویایی را برایش��ان رقم زده اس��ت، اما در 
همین ماه بهمن ماه نیز حدود ۱۶ درصد بازدهی را به ثبت رسانده است. در مجموع 
بنا به آنچه که تحلیل ها در رابطه با بازدهی بازار سرمایه نشان می دهد، رقم شاخص 
کل از ابتدای سال تا ۲۷ بهمن ۱۳۹۹ چیزی حدود ۲.۴ برابر شده است؛ ضمن اینکه 
بازدهی ش��رکت های بزرگ در مقایس��ه با شرکت های کوچک و متوسط بسیار بالاتر 
بوده است. به موازات این بازدهی ها، بازار سرمایه شاهد استمرار افت ارزش معامات 
است؛ البته در بهمن ماه حجم معامات بهبود جزئی را تجربه کرده است؛ به طوری 

که میانگین حجم و ارزش معامات به خردادماه سال ۱۳۹۹ رسیده است.

 دارندگان سهام عدالت
 بدون ضامن وام دریافت می کنند

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی فارس خبر از ارائه تس��هیات به دارندگان س��هام 
عدالت در استان فارس داد.

به گزارش سنا، بابک دایی با اشاره به اباغ آیین نامه اجرایی آزادسازی سهام عدالت 
توسط شورای عالی بورس و اوراق بهادار در مردادماه امسال، بیان کرد: یکی دیگر از 
خدماتی که وزارت امور اقتصادی و دارایی برای دارندگان سهام عدالت در نظر گرفته 

است، ارائه تسهیات بدون ضامن در قالب کارت اعتباری برای سهامداران است.
وی اظهارکرد: تمامی س��هامداران س��هام عدالت به جای فروش سهام عدالت خود 
می توانند از مزایای کارت اعتباری بهره مند شوند و برای این کار می توانند درخواست 
خ��ود را ب��دون مراجعه حضوری و صرفا از طریق درگاه های بانک های ملی و تجارت 
ارسال کنند. دایی گفت: برای دریافت کارت اعتباری و استفاده از این تسهیات، نیاز 
به مراجعه حضوری به شعب بانک ها نیست و متقاضیان می توانند از طریق سامانه ایوا 
بانک ملی ایران یا از طریق سامانه زمرد بانک تجارت اقدام کنند.وی در ادامه افزود: 
پرداخت این تسهیات ۳ ساله بوده و نرخ سودی که در نظر گرفته شده نیز ۱۸ درصد 
است، اما اگر استفاده کنندگان کارت اعتباری حداکثر ظرف یک ماه، مبلغ تسهیات 
دریافتی را باز پرداخت کند، هیچ گونه کارمزد یا س��ودی به آن تعلق نخواهد گرفت. 
مدیرکل امور اقتصادی و دارایی ارزش کارت های اعتباری را معادل ۵۰ تا ۶۰ درصد 
ارزش روز دارایی آزاد شده سهام عدالت افراد برشمرد و تاکید کرد: سازمان بورس و 
اوراق بهادار سهام عدالت افراد متقاضی را به عنوان وثیقه نزد بانک عامل قرار می دهد 
لذا پرداخت این تسهیات نیاز به ضامن ندارد. وی با بیان اینکه فعا دو بانک آماده 
ارائه این خدمات هس��تند و در روزهای آتی برای س��ایر بانک ها اطاع رسانی خواهد 
ش��د، ادامه داد: متقاضیان می توانند با نصب نسخه  جدید سامانه»ایوا«، و مراجعه به 
گزینه »نشان بانک« در این سامانه و ورود به گزینه »هویت سنجی« و انجام مراحل 
مربوطه اقدام به ثبت درخواست جهت دریافت کارت اعتباری سهام عدالت کنند. وی 
یادآور شد کسانی هم که در این ۲ بانک حساب ندارند، می توانند با افتتاح حساب در 

این بانک ها از این تسهیات بهره مند شوند.

روی خط خبر
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